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DEVÍN
Devínčania majú strach, že 
zostanú odrezaní od sveta, 
ak kompetentní nezakro-
čia.  Devínska cesta, ktorá 
ich spája s mestom, sa pre-
padáva a hrozí jej zosuv. 
Starostka Jana Jakubko-
vič upozorňuje, že je v ha-
varijnom stave a ide o jedi-
nú obslužnú komunikáciu 
pre túto mestskú časť. Čo 
na to hovorí mesto?
Devín je vďaka majestátne-
mu a slávnemu hradu turista-
mi najnavštevovanejšou ob-
lasťou mesta. Devín sa  však 
„preslávil“ aj 20-ročnou nú-
tenou správou, ktorá sa, na-
šťastie, už skončila. Mestská 
časť v súčasnosti konsoliduje 
svoje obmedzené financie 
a hasí najvypuklejšie problé-
my. Starostka Jana Jakubko-
vič upozorňuje na problém, 
ktorého riešenie však nie je 
v jej kompetencii, a to je ha-
varijný stav Devínskej cesty 
- jedinej spojnice s mestom. 
Táto komunikácia je rovnako 

kľúčová aj pre susednú De-
vínsku Novú Ves. 
Potreba rekonštrukcie Devín-
skej cesty, ktorá je na rozhra-
ní Devína a Karlovej Vsi, sa 
podľa jej slov datuje od roku 
2015. „V tom roku sa začal 
riešiť projekt, a následne aj 
proces EIA. Investícia sa 
vtedy odhadovala na 12 mi-
liónov eur. Po pripomienkach 
ochranárov aj pre iné fakto-
ry sa rekonštrukcia napokon 
navýšila na 20 miliónov eur, 
lebo bolo potrebné riešiť aj 
prechody pre zver,“ hovorí 
starostka Devína. 
Situácia sa však zásadne ne-
zlepšila. Jakubkovič varuje, 
že na komunikácii v smere 
do mesta je jeden úsek, kde sa 
cesta výrazne nakláňa a pre-
padá. Sklon je podľa meraní 
mestskej časti až neuveriteľ-
ných 21 cm. Rovnako rozbitá 
je aj cyklotrasa. „Opakovane 
píšem na magistrát a upozor-
ňujem, že hrozí zosuv. Odpo-
veďou mesta je, že stav mo-
nitorujú a je nemenný. Viete, 

my robíme priebežne vlastné 
merania, takže táto odpoveď 
mi príde, pri všetkej úcte, ako 
úplný výsmech. Respektíve 
v danom úseku ani žiadne me-
rania nepotrebujete, zhoršujúci 
sa stav je citeľný pri prejazde 
po ňom,“ vysvetľuje starostka. 
Pravidelne sa stretáva so zá-
stupcami krízového štábu 
mesta alebo okresného úradu 
či ministerstva vnútra, kde 
upozorňuje na hroziace ri-
ziko. Už minulý rok sa totiž 
očakávala storočná voda a zá-
plavy, ktoré by cestu mohli 
podmyť. „Ak by bola cesta 
neprejazdná, reakčný čas sa-
nitky sa môže predĺžiť z 8 mi-
nút odhadom až na 15 minút.“ 
Jakubkovič rozumie argu-
mentom primátora, že na re-
konštrukciu cesty v sume 20 
miliónov nie sú peniaze. Pýta 
sa však, prečo sa problémo-
vých šesť kilometrov nerobí 
v etapách.  (lb)
Foto: ms, Marek Velček/FB 
Matúš Vallo má rád Bratislavu
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Havarijný stav Devínskej cesty: 
Dočká sa potrebnej rekonštrukcie? 

Na Vajanského
rátali cyklistov
STARÉ MESTO
Cyklopruhy na Vajanské-
ho nábreží využíva podľa 
magistrátu čoraz viac Bra-
tislavčanov. Automat, kto-
rý od januára zbiera údaje 
o cyklistoch, ukázal presné 
čísla.
Kritici spochybňovali vy-
budovanie cyklotrasy na 
dunajskom nábreží aj s ar-
gumentom, že ju využíva 
minimum cyklistov. Fakt je, 
že mnohí tu dodnes jazdia 
po chodníku určenému vý-
lučne peším. Najnovšie už 
poznáme počty prejazdov 
po cyklotrase na Vajanské-
ho, ktoré magistrát zverejnil 
na sociálnej sieti v polovici 
apríla.
„Vďaka novému sčítaču, osa-
denému v januári tohto roka, 
máme jasné dáta o počte cyk-
loprejazdov. Napríklad v túto 
nedeľu (14. apríla, pozn. red.) 
sme na tomto úseku zazna-
menali 2 212 cykloprejazdov 
obojsmerne, v sobotu 1 931. 
Cyklopruhy sú však využí-
vané aj počas pracovných 
dní, napríklad minulý utorok 
to bolo 1 646 cykloprejaz-
dov alebo vo štvrtok 1 334,“ 
uviedlo mesto na sociálnej 
sieti. 
K číslam zároveň doplnilo, 
že vďaka teplejšiemu poča-
siu boli mimoriadne frek-
ventované aj ďalšie dôležité 
cyklistické ťahy. V spome-
nutú nedeľu 14. apríla narátal 
cyklosčítač na Starom moste 
2 289 cykloprejazdov, pri Ri-
ver Parku ich bolo 2 598, na 
Moste SNP 1 296 a na Dol-
nozemskej ceste 5 191 cyklo-
prejazdov - v tomto prípade 
ide naozaj o rekordný počet 
cyklistov.  (bn)

2 Skvelá správa
 z Prügerky
 Primátor Matúš Vallo 

a šéf predstavenstva 
Volkswagen Slova-
kia Wolfram Kirchert 
podpísali memoran-
dum o spolupráci pri 
zveľaďovaní Prü-
ger-Wallnerovej zá-
hrady. Prvým krokom 
je obnova historických 
skleníkov.  

6 Ktorú fontánu 
 spoznáte 
 bez zaváhania?
 Stačí vám pohľad na 

detail umeleckého die-
la a viete hneď, o akú 
fontánu v centre nášho 
mesta ide?

8 Tromfne aj 
 dospelých
 Jazdec rely Sebastián 

má len 11 rokov, no 
jeho výsledky na prete-
koch sú obdivuhodné. 

14 Sudca mohol
 prísť o hlavu
 Kedysi, najmä v stre-

dovekom Prešpor-
ku, trestali zločincov 
omnoho prísnejšie i dô-
slednejšie ako dnes.
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Devínska cesta sa 
v jednom úseku 

výrazne nakláňa 
a prepadáva.
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Primátor a starostka. O problémoch Devínčanov dis-
kutoval Matúš Vallo priamo v mestskej časti. 
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DEVÍN 
V mestskej časti Devín chý-
ba lekár, lekáreň či bežné 
potraviny. Devínčania sú 
plne odkázaní na Devínsku 
Novú Ves alebo služby mes-
ta. Sťažnosti Devínčanov 
na vypadávanie jediného 
spoja číslo 29, ktorý cho-
dí v niektorých časoch až 
v 30-minútových interva-
loch, sú na dennom poriad-
ku. Devín sa do histórie 
Slovenska zapísal aj tým, že 
pre zlé rozhodnutie býva-
lého vedenia mestskej časti 
sa dostal do nútenej správy, 
v ktorej bol takmer 20 ro-
kov. Bez zásahu štátu a pri-
jatia potrebnej legislatívy 
by miliónové dlhy nesplatil 
ani o 500 rokov. Bratislav-
ské noviny sa rozprávali so 
starostkou Devína JANOU 
JAKUBKOVIČ. 
 
V apríli 2027 sa stanú všet-
ky pohľadávky voči Devínu 
nevymáhateľné. Stále fun-
gujete v starom režime len 
kúriť a svietiť? 
Momentálne sme v režime 
konsolidácie, keď sa uvoľ-
nili niektoré reštrikcie. Sme 
však stále opatrní v tom, čo 
si môžeme dovoliť. Exekúcie 
máme prerušené, ale nevie-
me ešte ísť do nadobúdania 
majetku a podnikateľskej 
činnosti, ktorými by sme ve-
deli získavať nejaké ďalšie 
zdroje. 

Ako to vyzerá s veriteľmi, 
ktorým Devín dlhuje penia-
ze? 
Zatiaľ sa nikto neozval. Pred 
pár týždňami som dostala 

informáciu, že prišla žaloba 
od jedného veriteľa. Začala 
som pátrať. Kontaktovala 
som magistrát, kde som ne-
dostala žiadnu informáciu. 
Musela som si podať žiadosť, 
aby mi sprístupnili informá-
cie. Mesto žiadosť zamietlo 
s tým, že ide o živý spis. Na-
koniec som sa dozvedela, že 
ide o žalobu z roku 2020 od 
jedného z veriteľov. Devín 
je žalovaný v druhom rade, 
pričom mesto v prvom rade. 
Žiadali zo súdu len vyjadre-
nie. Zaskočilo ma, že sa nein-
formujeme navzájom. Čo sa 
týka veriteľov, tak nás nikto 
priamo nekontaktoval.

Čo sa stane a zmení pre De-
vínčanov a Devín po apríli 
2027?
Budeme vedieť vyťažiť po-
tenciál Devína napríklad aj 
spoplatnením parkovania. 
Teda začneme získavať aj ta-
kýmto spôsobom peniaze. 

V súčasnosti neviete cez vý-
ber parkovného získať viac 
peňazí do rozpočtu?
Radi by sme využili poten-
ciál parkovacej plochy pod 
hradom Devín, tak, ako je to 
bežné pri každej významnej 
pamiatke. Jednak by došlo 
k zveľadeniu prostredia, a zá-
roveň by sa zvýšil príjem do 
rozpočtu mestskej časti. Roz-
počet zostáva stále rovnaký, 
a to bez ohľadu na to, či je, 
alebo nie je nútená správa či 
konsolidácia. Musíme hľadať 
cesty, ako získať viac peňazí. 
V Devíne je veľmi silný ces-
tovný ruch. Je to jedna z ob-
lastí, kde by sme vedeli pridať.

Vo funkcii ste rok a pol. Čo 
sa vám podarilo urobiť pre 
Devín?
Okrem zásadnej legislatívnej 
zmeny, ktorá nás vyviedla 
z nútenej správy, sa nám po-
darilo zrekonštruovať kultúr-
ny dom. Radi by sme ho vy-
užili na prenájom viacerých 
podujatí. Sú to skôr drobné, 
ale pre nás je dôležité aj to, 
aby sme vedeli plniť základ-
né funkcie samosprávy. Veľ-
kým problémom Devína je, 
že v konsolidácii nevieme dá-
vať zamestnancom, učiteľom 
odmeny, ktoré by si zaslúžili. 
Poslanci, na rozdiel od všet-
kých iných miest a obcí, pra-
cujú zadarmo. 

Čo máte naplánované naj-
bližšie mesiace?
Chceli by sme vybudovať 
denný stacionár pre senio-
rov. Chceme ho financo-
vať z Plánu obnovy. Máme 
ukončenú projektovú do-
kumentáciu. Kapacita je 10 
klientov denne. Potreby De-
vína v tomto smere by boli 
naplnené. Mojou víziou je 
z Plánu obnovy zrekonštru-
ovať objekt – rodinný dom 
na Kozičovej ulici. Kedysi 
tam fungovali jasle a dnes sú 
tam čiastočné nájmy. Pohrá-
vam sa s myšlienkou obnoviť 
obecné jasle. Keď sa pozrie-
me na demografickú krivku, 
tak Devín má skutočne po-
tenciál. Je možné v objekte 
vytvoriť aj učiteľské byty, 
čo by bol výborný benefit. Je 
to vízia, ktorú by som chcela 
naplniť.

Skúšali ste osloviť mesto, 
aby vám finančne alebo 
inak pomohlo? 
Áno. Skúšali sme to. Sedeli 
sme s primátorom a rozprá-
vali sa o benefitoch a aj nám 
nejaké prisľúbil. Vysvetľova-
la som primátorovi, že inves-
tičný dlh je enormný a naozaj 
sa preukázateľne neinvesto-
vali žiadne mestské peniaze 
do Devína. Vymedzili sme si 
ciele, projekty, ktoré potrebu-

jeme urobiť. Primátor v tom-
to roku sľúbil investície do 
Devína až milión eur.

Na čo konkrétne by sa spo-
mínaná suma mala prein-
vestovať?
Potrebujeme zastávku s no-
vým prechodom, priechody 
pre chodcov, osvetlenie, re-
konštrukciu Devínskej cesty. 
Jednoducho veci, ktoré v nie-
ktorých mestských častiach 
idú automaticky a mesto ich 
robí úplne bežne. 

Čo akútne potrebujete rie-
šiť?
Dlhodobo sa vyberá popla-
tok za rozvoj v mestských 
častiach, kde časť poplatku 
odchádza mestu. Pričom 
mesto sa zaviazalo, že sumu, 
ktorú z mestskej časti vybe-
rie, aj vráti naspäť. Mesto 
nám prisľúbilo, že nám dá 
prehľad, ako a kde sa po-
platok použil. V Devíne za 
ten čas, odkedy sa vyberá 
takýto poplatok, ide o sumu 
nad 100-tisíc eur. Nemám 
pocit, že sa nám tie penia-
ze vrátili do Devína, teda 
pravdepodobne sa vrátili 
mestskému múzeu do hradu 
Devín. Ja nespochybňujem 
dôležitosť investícií do hra-
du, ale pochopte, v Devíne 
chýba základná infraštruktú-
ra, 50 percent domov nemá 
kanalizáciu, nemáme chod-
níky, priechody pre chod-
cov, osvetlenie, parkovacie 
miesta, máme vyhlásené dve 
mimoriadne situácie, ktoré je 

potrebné riešiť, a my peniaze 
vybrané z poplatku za rozvoj 
od našich občanov nedáme 
na tieto základné potreby, ale 
na projekty na hrade?

Stará sa mesto o svoje ma-
jetky vo vašej mestskej čas-
ti? Spomeniem cesty a am-
fiteáter.
S amfiteátrom sa nateraz nič 
nerobí. Je správne, že ho 
mesto získalo od pána Zvrš-
kovca a jeho spoločnosti. 
Podarilo sa objekt vyhlásiť 
za kultúrnu pamiatku. Je ško-
da, že mesto nemá peniaze, 
aby čokoľvek robilo s amfi-
teátrom. Predpokladám, že 
bude vyhlásená obchodná 
súťaž na spodnú budovu. Od 
primátora viem, že nepočíta-
jú so žiadnou investíciou do 
tohto objektu. Naši miestni 
poslanci s mojou plnou pod-
porou prijali uznesenie, kto-
rým požiadali primátora, aby 
amfiteáter slúžil kultúrnym 
účelom, prostredníctvom 
múzea či galérie.

Devín je známy tým, že 
v ňom bývajú známi a aj 
bohatí ľudia. Snažia sa 
mestskej časti aj pomôcť? 
Ste súdržná komunita?
Máme tu veľmi silnú komu-
nitu. Devín je prevažne tvo-
rený generáciami mladých 
rodín. Zvykli sme si, že keď 
sa nič nerobilo, ľudia z ko-
munity pripravovali akcie cez 
občianske združenia. Komu-
nita je naozaj pevná. (lb)

Foto: bn 
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Viac údivu
„Bavím sa humorom. Bytím. 
Žitím.“
Toto nám pred rokmi povedal 
Miroslav Horníček, skvelý 
český herec, spisovateľ i reži-
sér, a najmä majster múdreho 
humoru, ktorý rád chodieval 
aj do Bratislavy. Žiada sa 
nám pripomenúť jeho výrok 
práve teraz, keď na mnohých 
ľudí dolieha pocit ťažoby, 
pretože im politika vstupuje 
do života viac ako je zdravé. 
Niečo vieme zmeniť, mnohé nie, 
vždy však nájdeme veľa dôvo-
dov na lepšie pocity. Nemusí ísť 
pritom o nič veľké. Potešiť môžu 
i niektoré správy z nášho mesta, 
napríklad o ďalšom zveľadení 
historickej Prügerky, oživení 
zabudnutej Bratislavskej pasá-
že v centre, skrášlení Dunajskej 
ulice, novom výbehu v zoo, kde 
medveď Félix prvýkrát po 28 
rokoch stúpil na ozajstnú zem... 
Prečítajte si o tom v našich – 
vašich novinách.
Keď sme vtedy dávno navští-
vili Miroslava Horníčka 
v Prahe, prezradil nám i pra-
mene svojho náboženstva: 
„Prvým je údiv nad tým, že na 
jednej z gúľ letiacich vesmí-
rom som JA. Človek má stále 
žasnúť, hoci nad tým, že vidí 
púpavu, ker, vtáka. A z toho 
údivu a úžasu plynie pokora. 
A z pokory láska. Človek má 
milovať všetko, od jari do 
zimy, od potôčika k moru...“
Môže to fungovať, ak hľadá-
me príležitosť baviť sa žitím.
 Anna Čapková

MINCE - BANKOVKY

OBRAZY
NAJLEPŠIE
PREDÁTE 
V AUKCII

Žiadne
poplatky
Galéria Art Invest

Dobrovičova 7, Bratislava
Info: 0905 659 148
www.artinvest.sk
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)

INFORMUJTE SA TU:
Antolská 4, Bratislava 85107 
+421 902 605 900 | info@doktormartin.sk 
www.doktormartin.sk 
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sa na BEZPLATNÉ VSTUPNÉ VYŠETRENIE!

KONIEC PROBLÉMOM S VAŠOU PROTÉZOU! 
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Kontakt: 0907 701 786

Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

Pokračovanie zo str. 1
DEVÍN
Mesto hovorí, že stav De-
vínskej cesty monitoruje, 
a tiež argumentuje navýše-
ním peňazí vstupom exter-
ných požiadaviek. 
„Prefinancovať tento projekt 
len z rozpočtu nie je v sú-
časných možnostiach mesta, 
musíme hľadať aj alterna-
tívne spôsoby,“ reagoval pre 
Bratislavské noviny hovorca 
magistrátu Peter Bubla. Kým 
sa nevyrieši financovanie, 
mesto sa bude sústreďovať na 

opravu a údržbu vybraných 
úsekov. „Tento rok je v pláne 
oprava úseku od Kremeľskej 
po k Zlatému rohu (je to pre-
lom Slovanského nábrežia 
a Devínskej cesty), a lokálne 
opravy sa budú robiť aj na 
úseku pri hranici s Karlovou 
Vsou,“ vysvetlil Bubla. 
Dodal, že pokiaľ ide o cyklo-
dopravu v tomto úseku, aktu-
álne pracujú na vyhotovení 
architektonicko-technickej 
štúdie trasovania segregova-
nej cyklotrasy pozdĺž Devín-
skej cesty. Na základe infor-

mácií, ktoré štúdia prinesie, 
bude mesto schopné vyhod-
notiť reálnosť jej realizácie.
„Vzhľadom na bezpečnosť 
cestnej premávky pre všetkých 
účastníkov, so zreteľom najmä 
na tých najviac zraniteľných, 
došlo k vyznačeniu ochran-
ných pruhov pre cyklistov 
v rámci dočasného dopravné-
ho riešenia, a zároveň sme za-
bezpečili aj opravu, vyčistenie 
krajnice na cca 100- metrovom 
úseku v záujme výraznejšej vi-
diteľnosti značenia,“ doplnil 
stanovisko mesta.  (lb)

Magistrát: Peniaze nie sú, ale hľadáme možnosti

STARÉ MESTO
Ďalší pekný priestor 
vznikne v historickej Prü-
ger-Wallnerovej záhra-
de pri Horskom parku! 
V uplynulých rokoch prešla 
veľkou revitalizáciou, vďa-
ka ktorej tu dnes mnohí 
Bratislavčania radi trávia 
čas, a najnovšie čaká obno-
va aj jej historické skleníky.
Prinavrátiť skleníkom v Prü-
gerke ich pôvodný vzhľad, 
ako je zachytený v pamiat-
kovom prieskume, pomôže 
mestu Nadácia Volkswagen 
Slovakia. Na rekonštrukciu 
prvého zo skleníkov už da-
rovala 15-tisíc eur. Rekon-
štrukcia skleníkov je prvým 
krokom v rámci podpísané-

ho Memoranda o spoluprá-
ci s mestom Bratislava, na 
základe ktorého sa Nadácia 
VW SK zaviazala k ďalšie-
mu zveľaďovaniu vzácnej 
Prüger-Wallnerovej záhrady 
a jej celkovej revitalizácii.
„Verím, že aj vďaka dobudo-
vaniu skleníkov sa bude naša 
záhrada naďalej rozrastať, 
a s ňou aj komunita ľudí, 
ktorí tu budú radi tráviť svoj 
čas... Komunita nám pomáha 
k budovaniu súdržnosti spo-
ločnosti a dobrá komunita je 
jediný možný krok k lepšie-
mu mestu. Želám si, aby bol 
tento priestor otvorený pre 
všetkých,“ povedal pred pod-
písaním memoranda primátor 
Matúš Vallo.

Prvý historický skleník 
by mal byť dokončený už 
v priebehu tohto roka. V spo-
lupráci s mestom, združením 
Krajanský inštitút, ktoré pre-
vádzkuje komunitné centrum 
Prügerka, a s neziskovou 
organizáciou Národný trust, 

ktorá zodpovedá za komu-
nitnú záhradu, plánuje nadá-
cia v nasledujúcich rokoch 
postupne obnoviť všetky tri 
skleníky a vytvoriť v nich 
priestor na komunitnú záhra-
du, ale aj vzdelávanie a kul-
túrne aktivity. 
Historická záhrada po obno-
ve znova žije a komunitný 
projekt Prügerka je miestom 

stretnutí rôznych inicia-
tív a organizácií venujú-
cich sa pomoci ľuďom 
so znevýhodnením, ľu-
ďom z vylúčených ko-
munít a inak zraniteľným 
skupinám obyvateľstva. 
Poskytuje zázemie ne-
ziskovým organizáciám, 
organizuje kultúrne a ko-

munitné podujatia aj festival 
udržateľnosti. V neposled-
nom rade je tu i komunitná zá-
hrada, ktorá utužuje susedské 
vzťahy.  (ms)
 Foto: ms
Viac foto a video nájdete 
na www.banoviny.sk

Mesto pokračuje vo zveľaďovaní vzácnej Prügerky,
v historických skleníkoch sa bude opäť záhradníčiť

Z histórie Prügerovej záhrady
 Prüger-Wallnerova záhrada vznikla na konci 19. storočia, viaže 

sa k nej silný príbeh svetového hoteliéra Heinricha Prügera, 
ktorý nám dal legendárny Carlton. Šéfoval najväčším a najluxus-
nejším hotelom na svete. 

 V južnej časti záhrady sa nachádzali štyri skleníky 
a domček s kotolňou na ich vykurovanie, ktorý sa zachoval 
dodnes. V záhrade pestovali kvety, ovocie a zeleninu pre rodinu 
Heinricha Prügera, ako aj pre jeho hotel Carlton-Savoy.

Primátor Vallo a predseda predstavenstva Volkswagen Slova-
kia Wolfram Kirchert podpísali memorandum o spolupráci. 

Starostka Devína Jana Jakubkovič

Z pôvodných skleníkov sa zachovali len základy.

Nespochybňujem investíciu 
do hradu, ale nám chýbajú základné veci

STAROSTKA DEVÍNA JAKUBKOVIČ:
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NOVÉ MESTO
Chystáte sa grilovať či ope-
kať? Organizácia Mestské 
lesy v Bratislave prenajíma 
najnovšie aj altánok pri 
futbalovom ihrisku na Par-
tizánskej lúke. 
V našom lesoparku môže-
te využiť viaceré ohniská, 
ako aj altánky s grilom. 
Väčšina je zadarmo, štyri 
vám Mestské lesy prenaj-
mú za poplatok. Dobrou 
správou je, že za prená-

jom „starých“ altánkov na 
Partizánskej lúke zaplatíte 
rovnako ako vlani. Ak ste 
väčšia partia a naplno vyu-
žijete ich kapacitu, suma na 
osobu vychádza na necelé 
4 eurá až 6 eur. Za veľký 
grilovací altán v areáli Pek-
nej cesty už zaplatíte oveľa 
viac, pri plnom využití ka-
pacity to vychádza takmer 
17 eur na osobu. 

Prenájom najnovšieho altán-
ku Futbalka s kapacitou 20 
ľudí v interiéri stojí 179 eur, 
teda necelých 9 eur na osobu. 
Altánok má jeden centrálny 
kruhový gril a dva jednodu-

ché stoly vnútri, vedľa altán-
ku sú však ďalšie dva A-sety 
na sedenie. Nechýba osvetle-
nie a elektrická zásuvka na 
220 V. „Lavice so stolmi na 
sedenie spolu so smetnými 
košmi vyrobili zamestnanci 
Mestských lesov. Takisto sme 
okolo altánku nasypali maka-
dam, takže sa počas daždi-
vých dní nebudete musieť 
báť, že sa zablatíte,“ uvádza 
organizácia na sociálnej sieti.
V cene prenájmu máte i jed-
no balenie grilovacieho uhlia 
(2,5 kg) a odvoz smetí. Bufet 
a verejné WC sú vzdialené 
približne 150 metrov a bez-
platné parkovisko asi 50 met-
rov, autom sa k altánku nedá 
ísť. (bn)
 Foto: Matúš Husár
Viac na www.banoviny.sk

ZUBNÁ AMBULANCIA 
AMBULANCIA 

STOMATOCHIRURGIE 
A IMPLANTOLÓGIE

oznamuje zmenu pracovnej 
doby od 15-21h

ošetríme každého, kto nám zavolá

0905 662 407 
STROMOVÁ 16, BA KRAMÁRE

STARÉ MESTO
Boli ste sa v poslednom 
čase pozrieť v Bratislav-
skej pasáži, ktorá spája 
Námestie SNP s Jedlíkovou 
ulicou? Priechod, kedysi 
v katastrofálnom stave, sa 
zmenil na naozaj atraktív-
ne miesto so zaujímavými 
prevádzkami. Najnovšie 
tu pribudol i koncept slo-
venského street foodu - ha-
luškáreň.
Ak ste cez vtedy ošarpanú pa-
sáž prechádzali pred niekoľ-
kými rokmi, našli ste tu zo 
strany Námestia SNP kebab 
a za ním nie práve príťažlivo 
pôsobiaci sisha bar. Dnes je 
to minulosť. Rodina Hlinov-
cov, ktorá vlastní i Bratislav-
skú reštauráciu o pár metrov 
vedľa, premenila pasáž na 
nepoznanie.
„Chceli sme to urobiť nao-
zaj pekne a vznikol zvláštny 
paradox. Mnohí ľudia, ktorí  

predtým túto pasáž nepo-
znali, si myslia, že sme ju 
iba trocha poupravovali, po-
obnovovali a majú pocit, že 
niektoré veci v nej boli dlho. 
A to nás vlastne teší. Chceli 
sme to totiž urobiť tak, aby 
mali ľudia o pár rokov pocit, 
že takto to bolo už 50 či 100 
rokov,“ prezradil podnikateľ 
a politik Alojz Hlina.
 Vysvetlil, že pasáž bola vo 
veľmi zlom stave a išlo na-
ozaj o totálnu rekonštrukciu. 
„Stredom pasáže ide v hĺbke 
1,5 metra kanalizačná rúra. 
Bola tam i stará kamenina, čo 
tiež spôsobovalo problé-
my. Išli sme do toho 
z gruntu,“ priblížil Hli-
na. Hoci financoval rekon-
štrukciu, majiteľom budovy 
nie je on, patrí milosrdným 
bratom.
 A čím je pasáž ešte zaují-
mavá? Okrem atraktívneho 
vzhľadu, ktorý sa viaže na 

slovenské tradície, v nej náj-
dete tri prevádzky. Od jesene 
už funguje pekáreň, predne-
dávnom pribudla i mliekareň 
a úplne novým konceptom je 
haluškáreň. Remeselníkov 
pritom môžete cez sklo sle-
dovať pri práci. Na vlastné 
oči vidíte napríklad ručné 
ťahanie syrových nití, spra-
covávanie hrudky, balenie. 

Mliekar pán Selecký je sy-
nom MVDr. Jána Selecké-
ho, nestora mliekarenstva na 
Slovensku, autora mnohých 
publikácií o syroch, bryndzi 
a mliekarenstve, z ktorých sa 
učia i súčasníci. 
Pekárenské a mliekarenské 
výrobky si môžete kúpiť 
v pekárni, haluškáreň fungu-
je ako street food s predajom 
cez okienko.  „Malých reme-
selných pekární je v Bratisla-
ve viac, ale prvá malá reme-
selná mliekareň v meste je tá 
naša,“ dodal Hlina.
Keď si objednáte halušky, 
šúľance či pirohy, ich prípra-
va sa odohráva pred vašimi 
očami, môžete sledovať poc-
tivú remeselnú prácu. Ako 
nám v prevádzke prezradil 
kuchár – haluškár Radovan, 
zákazníci nielen chodia, ale 
sa i vracajú, čo je asi najdô-
ležitejšie.  (ms)
 Foto: ms
Viac na www.banoviny.sk

STARÉ MESTO
Všimli ste si elegantné 
kvetináče na Dunajskej 
ulici? Majú lepšie vlast-
nosti ako tie, ktoré mesto 
umiestnilo na viacerých 
verejných miestach v mi-
nulosti.
Ako priblížil primátor Matúš 
Vallo na sociálnej sieti, nové 
kvetináče majú špeciálny vy-
berateľný vak, ktorý umožní 
následné presadenie stromov 

z kvetináčov do zeme jed-
noduchšie, a teda aj bezpeč-
nejšie pre stromy. Kvetináče 
sú tiež odolnejšie, navyše, 
vďaka organickejším líniám 
pôsobia odľahčene a ušľach-
tilejšie. 
Na Dunajskej ulici pribudlo 
päť týchto kvetináčov, vďaka 
ktorým je ulica nielen kraj-
šia, ale bude i zelenšia. „Do 
kvetináčov sme tu vysadili 
viackmenné stromy – druh 

albízia voňavá, rôzne trvalky 
a postupne pridáme aj letnič-
ky,“ uviedol Vallo. 
Dizajn nových kvetináčov 
vychádza z pripravovaného 
materiálu Princípy a štan-
dardy kvetináčov, ktorý 
bude definovať, ako majú 
nádoby na výsadbu vo ve-
rejnom priestore vyzerať 
a kde sa majú rozmiestňo-
vať. (bn)
 Foto: bn

Vo vynovenej Bratislavskej pasáži najnovšie  
rozbehli haluškáreň ako slovenský street food

Dunajskú ulicu skrášľujú kvetináče s novým dizajnom

Pasáž sa zmenila na atraktívne miesto so zaujímavými prevádzkami.

Grilovací altánok Futbalka otvorili Mestské lesy začiatkom 
apríla v blízkosti potoka Vydrica.

Nové kvetináče na Dunaj-
skej ulici

 Môžete sledovať, ako 
kuchár Radovan pripravuje 
vaše halušky a máte istotu, 
že nie sú napríklad z prášku. 

Turizmus mení 
dopravu v meste
BRATISLAVA
Turizmus v Bratislave po 
pandémii covidu ožíva, 
v počte návštevníkov sa vra-
cia k číslam z rekordného 
roka 2019. Vysoká návštev-
nosť vytvára tlak na do-
pravné riešenia, mesto pre-
to avizuje viaceré zmeny.
Jedna z nich sa týka zastáv-
ky Most SNP na nábreží, kde 
často stáli turistické autobusy, 
ktoré blokovali vjazd vozi-
diel MHD na zastávku. Po 
novom slúži tento priestor 
výlučne na krátkodobý nástup 
a výstup turistov k výletným 
lodiam v prístave. Pre turis-
tické autobusy pribudlo päť 
nových zastávok na Suchom 
mýte a Hodžovom námestí. 
Zastávky na Suchom mýte 
sú vyznačené v oboch sme-
roch a spolu so zastávkou na 
Hodžovom námestí umožňu-
jú turistickým autobusom za-
staviť v dobrej dostupnosti od 
turistických lokalít. (TASR)

Kuruc skončil
BRATISLAVA
V mestskom zastupiteľstve 
bude opäť pôsobiť dlhoroč-
ná komunálna poslankyňa 
Elena Pätoprstá. Nahradila 
Jakuba Kuruca, ktorý sa 
v apríli vzdal poslanecké-
ho mandátu pre falšovanie 
identity.
Mestské zastupiteľstvo záro-
veň zvolilo Elenu Pätoprstú 
za členku komisie pre životné 
prostredie a klimatickú zme-
nu, a tiež komisie územného 
a strategického plánovania 
a výstavby. Kuruc sa vzdal 
aj poslaneckého mandátu 
v miestnom zastupiteľstve 
v Petržalke.  (TASR )

Výmena
šéfov komisií
BRATISLAVA
Novou šéfkou mestskej 
komisie dopravy a infor-
mačných systémov bude 
viceprimátorka Bratislavy 
Tatiana Kratochvílová. 
Kratochvílová vystrieda dl-
horočného predsedu doprav-
nej komisie Jozefa Uhlera, 
ktorý tento post zastával 13 
rokov, v apríli sa ho na vlast-
nú žiadosť vzdal. Členom 
dopravnej komisie zostáva, 
chce sa však viac venovať 
funkcii starostu Jaroviec. No-
vého predsedu bude mať aj 
mestská komisia pre životné 
prostredie a klimatickú zme-
nu. Doterajšieho šéfa komi-
sie Jakuba Kuruca, ktorý sa 
vzdal mandátu poslanca pre 
falšovanie identity, čím mu 
zanikla aj táto funkcia, vy-
strieda viceprimátor Jakub 
Mrva. (TASR)

Ceny za prenájom altánkov
 Altánok pri dele na Partizánskej lúke: 149 eur/deň 
 Altánok Futbalka na Partizánskej lúke: 179 eur/deň
 Dvojaltánok Partizánska lúka: 199 eur/deň
 Grilovací altán na Peknej ceste: 840 eur/deň

Na Partizánskej lúke pribudol grilovací altánok
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Ekocentrum
už funguje

ČUNOVO
Bratislavský samosprávny 
kraj (BSK) otvoril pre ve-
rejnosť nové environmen-
tálno-vzdelávacie centrum 
v Čunove. Vzniklo v areáli 
miestneho kaštieľa, ktorý 
prešiel komplexnou revita-
lizáciou. 
Župa zrekonštruovala nielen 
bývalú ruinu kaštieľa, ktorý 
je národnou kultúrnou pa-
miatkou, premenou prešla aj 
priľahlá záhrada. „To, čo tu 
návštevník uvidí, je absolútne 
neporovnateľné s tým, ako to 
tu vyzeralo pred tromi rokmi. 
Kompletne zrekonštruovaná 
kultúrna pamiatka, interiér 
plný interaktívnych náuč-
ných expozícií či záhrada, 
kde spoznáte tajomstvá flóry 
Dunajských luhov,“ pozý-
val na otvárací deň predseda 
BSK Juraj Droba. (ts)
 Foto: BSK

Pribudne 
cyklotrasa
VRAKUŇA
Na Hradskej ulici vo Vra-
kuni plánujú ešte tento rok 
vybudovať zdieľaný chod-
ník pre cyklistov i peších.
Vyplýva to z výzvy na pred-
kladanie ponúk, ktorú mesto 
zverejnilo vo vestníku Úradu 
pre verejné obstarávanie.
Projekt má riešiť bezpeč-
nosť pohybu ohrozených 
účastníkov cestnej premáv-
ky výstavbou zdieľaných 
chodníkov na obidvoch stra-
nách Hradskej ulice. Riešiť 
sa majú aj s prechodmi pre 
chodcov v mieste zastávky 
mestskej hromadnej dopravy. 
Ráta sa tiež s budúcou reali-
záciou verejného osvetlenia 
pozdĺž cyklotrasy. (TASR)

www.KAMENARSTVO-ANDRASSY.sk
0905 320 476, ZNÍŽENIE CIEN AŽ O 30%

od 1 650 € od 2 050 €

ZADARMO: 30 písmen, doplnky do 70 €, 
 doprava do 100 km

AKCIA:  zľava 15%, pre dôchodcov 20%

KONTAKT: Šancová 112 (budova tržnice),  
Bratislava 0918 504 385

Ktorú fontánu v centre spoznáte 
na prvý pohľad, len podľa sochy?
STARÉ MESTO
Vybrali sme pre vás nie-
koľko nádherných fontán, 
ktoré osviežujú parčíky 
i námestia Starého Mesta. 
Spoznáte ich hneď, stačí 
vám pohľad na detail ume-
leckého diela? Ku každému 
pridávame aj informácie 
Mestského ústavu ochrany 
pamiatok.
Bratislava si právom zaslú-
ži prívlastok mesto fontán, 
na jej území ich narátame 
viac ako 150. Viaceré patria 
mestským častiam, ale i ma-
jiteľom hotelov či nákupných 
centier. Mestská organizácia 
Marianum spravuje 38 fon-
tán, medzi ktoré patrí fontána 
Družba na Námestí Slobo-
dy,  Ganymedova fontána aj 

fontána Dievča so srnkou na 
Hviezdoslavovom námes-
tí, fontána Žena s krčahom 
na Františkánskom námestí, 
Maximiliánova fontána na 
Hlavnom námestí,  fontána 
Lev s erbom pred Starou trž-
nicou na Námestí Nežnej re-
volúcie a mnohé ďalšie. 
Náklady na energie, údržbu 
a prevádzku sa v uplynu-
lých rokoch pohybovali 
okolo 470-tisíc až 510-tisíc 
eur ročne. „Výška nákladov 
závisí od počtu fontán, kto-
ré sú v prevádzke, od počtu 
potrebných operatívnych 
opráv alebo odstránenia ha-
varijných stavov, ktoré môžu 
vzniknúť počas prevádzky, 
či prípravy fontán pred se-
zónou podľa ich stavu po 

zimnom období. Organizácia 
Marianum však realizovala 
transparentné verejné obsta-
rávanie na viaceré činnosti 
spojené s prevádzkou fontán, 
napríklad dodávky bazénovej 
chémie, stavebného materiá-
lu, čerpadiel a podobne, vďa-
ka čomu sa podarilo dosiah-
nuť úsporu 42-tisíc eur na 
obdobie piatich mesiacov,“ 
doplnila hovorkyňa Katarína 
Šemberová.
Niektoré fontány, najmä 
v centre mesta, sa zapínajú 
už o ôsmej ráno, iné o desia-
tej predpoludním, pričom sú 
spravidla spustené do desiatej 
večer. Fontána Družba a fon-
tána Planéta mieru fungujú až 
do jedenástej večer, iné však 
len do 18., 20. či 21. hodiny. 

KARLOVA VES
Jeden z najznámejších oby-
vateľov zoologickej záhra-
dy, 28-ročný medveď Félix, 
prvýkrát v živote vymenil 
malý betónový výbeh za 
nový priestor, lesík a trá-
vičku.
Félix sa narodil v zoo  
a v živote nič iné ako betón 
neskúsil, zmenilo sa to až te-
raz. Nepremiestnili ho však 
do nového výbehu, vymysleli 
to inak. Jeho potrebám pri-
spôsobili susedný výbeh, le-
sík, ktorý prepojili so starým 
výbehom tunelom. 
„Félix je pomerne bojazlivý 
a každú zmenu vo svojom 
obydlí kontroluje. Pokiaľ 
podľa neho nie je všetko 
v poriadku, odmieta opustiť 
svoj brloh. Presun na úplne 
nové miesto by podľa našich 
zoológov a chovateľov mo-

hol byť preňho šokom s ná-
slednými zdravotnými prob-
lémami,“ uviedla v minulosti 
zoo. 
A tak teraz bolo len na ňom, 
kedy sa sám vydá do nových 
priestorov. No Félix naozaj 
netušil, že existuje aj niečo 
iné ako starý výbeh, takže sa 
celé týždne nedialo nič. Zlo-
mový deň však napokon pri-
šiel. „Po takmer dvoch me-
siacoch od otvorenia výbehu 
sa Félix odvážil na poriadnu 
špacírku. Betón vystriedala 
trávička, kosodrevina a ču-
čoriedky, od dojatých chova-
teliek až po zvedavých náv-
števníkov všetci vidia, že aj 
malé krôčiky nášho medveďa 
znamenajú obrovské kroky 
bratislavskej zoo,“ oznámila 
zoologická záhrada skvelú 
správu 19. apríla.  (ms)
 Foto: ZOO Bratislava

Rytier s mečom
Socha obrneného rytiera 
s mečom a štítom, na ktorom 
je umiestnený znak dvojkríža, 
predstavuje ideálnu podobu 
kráľa Maximiliána II., no hovorí 
sa tiež, že znázorňuje rytiera 
Rolanda, legendárneho 
ochrancu mestských práv. 
Nie je teda ťažké určiť, že ide 
o renesančnú Maximilánovu 
fontánu, známu aj ako Ro-
landova fontána, ktorá zdobí 
Hlavné námestie a je najstar-
šia v našom meste. Uhorský 
kráľ Maximilián II. ju dal posta-
viť v roku 1572, autorom diela 
je rakúsky kamenár Andreas 
Luttringer. 

Nymfa 
s krčahom
Fontána vznikla v období 
klasicizmu na mieste staršej 
fontány s levom držiacim 
erb mesta a nájdete ju na 
Františkánskom námestí. 
Sochu ženy v antickom 
odeve a s helmou na hlave 
niektorí označujú aj ako nymfa 
Františka, oficiálne pomeno-
vanie tohto diela je však Žena 
s krčahom. Pilier fontány so 
sochou „nymfy“ vytvorili v roku 
1804 v kamenárskej dielni 
Feiglerovcov.

Chlapec s kačkou
Toto dielo nájdete v malom parčíku na Šafárikovom námestí, je 
súčasťou Kačacej fontány, ktorá patrí k najobľúbenejším v našom 
meste. Fontána vznikla v roku 1914 a vytvoril ju bratislavský 
sochár Robert Kühmayer. Výzdobu tvoria tri chlapčenské postavy 

v životnej veľkosti 
a štyri kačky, ktorým zo 
zobákov strieka voda. 
Dominantným motívom 
je chlapec na vrchole 
skaly, držiaci v rukách 
kačicu. 

Lev s erbom
Táto fontána je vyskladaná 
z viacerých častí s rozdielnym 
obdobím vzniku. Nachádza sa 
pred Starou tržnicou na Námestí 
Nežnej revolúcie, na vrchole stĺpa 
je socha stojaceho leva, opierajú-
ceho sa o oválny štít s mestským 
znakom. Je kópiou práve tej sochy 
leva z roku 1592, ktorá pôvodne 
zdobila Františkánske námestie. 
Stredový stĺp zo 17. storočia 
pochádza z fontány v záhrade letného arcibiskupského paláca, 
horná nádrž je mladším doplnkom z 18. storočia (asi 1749).

Dieťa s rybou 
Fontána sa nachádza pred 
vstupom do historickej budovy 
SND, tak už asi viete, že ide 
o Ganymedovu fontánu, ktorá 
patrí k najfotografovanejším 
v našom meste. Dielo dala 
vyrobiť a potom darovala mestu 
Bratislavská sporiteľňa v roku 
1888, jeho autorom je sochár 
nemeckej národnosti Viktor 
Tilgner. Hornú časť ukončuje 
súsošie Ganymeda unášané-
ho orlom do sídla bohov na 
Olympe. Nádrže, stĺp a ale-
gorické sochy boli vytvorené 
z kameňa a hlavné súsošie so 
zvieratkami na obrube z bronzu. 

Rytier s drakom 
Udatného rytiera sediaceho na koni, ktorý kopijou prebodáva 
trojhlavého draka, nájdete na nádvorí Primaciálneho paláca. Súsošie 
je ozdobou Fontány svätého Juraja a vzniklo približne v roku 1650 
v dielni neznámeho sochára. Pôvodne išlo o fontánu v záhrade 
letného arcibiskupského paláca, keď sa však koncom 19. storočia 
rušila výzdoba záhrady, fontána sa dostala do súkromnej meštianskej 
záhrady. Umelecké dielo daroval v roku 1929 obchodník Rudolf 
Wahl mestu, ktoré ho umiestnilo do súčasnej lokality s novou vodnou 
nádržou.

Žiadna fontána neostáva 
spustená na celú noc. 
Viaceré majú pritom prestáv-
ku aj počas dňa. Napríklad 
fontána Radosť zo života 
v Grasalkovičovej záhrade 
má prestávku od 13. do 14. 
hodiny, Planéta mieru na 
Hodžovom námestí má až 
dve prestávky, od 13.30 do 
14. hodiny a od 17.45 do 18. 
hodiny. Fontány Rodina (Hrí-
by) na Karloveskej ulici, ako 
aj Technická na Jurigovom 
námestí zas fungujú v reži-
me, keď po každých 90 minú-
tach spustenia vždy nasleduje 
polhodinová pauza. „Prestáv-
ky sú nevyhnutné pre správ-
nu funkčnosť technológií,“ 
vysvetlila hovorkyňa Maria-
numu.
Iné fontány v ich správe však 
fungujú nepretržite počas ce-
lého dňa. Týka sa to fontán 
Družba, Žena s krčahom, Lev 
s erbom, Dievča so srnkou, 
ako aj Ganymedovej fontány 
či Maximiliánovej fontány.

Medveď Félix prvýkrát
šliapol na skutočnú zem

Medveď Félix začína objavovať trávu a kríky.

U-TOUR

Dongfeng Bratislava

dongfengba

MOTOR PARTNER s.r.o.
Panónska cesta 22, 851 04 Bratislava

www.motorpartner.dfmotor.sk
dongfeng@motorpartner.sk

+421 915 595 426

U-TOUR

Druh paliva: Benzín
Prevodovka: DCT 7 stupňová
Max. výkon: 130 kW
Max. krútiaci moment: 260 Nm
Rozmery (d/š/v): 4850/1900/1715 mm
Pohotovostná hmotnosť: 1550 kg
Počet miest: 7 (2+2+3)
Kombinovaná spotreba: 6,8 l

Variabilné 7-miestne MPV
Cena vozidla už od 32 990 € s DPHU-TOUR Variabilné 7-miestne MPV
Cena vozidla už od 32 990 € s DPH

(ac), foto: ac, shuttterstock
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KARLOVA VES
Za Boďovcami sme zašli na 
podnet ich dcéry Renáty, 
napísala nám do redakcie 
v čase, keď oslavovali dia-
mantovú svadbu. Do Kar-
lovej Vsi sa sťahovali v 70. 
rokoch ako mladá rodina 
krátko po dokončení síd-
liska, nie však do paneláka, 
ale na kopec, kde stáli vtedy 
len dva domy a v okolí nič, 
len príroda.
Šesťdesiatka spoločného ži-
vota je výnimočný míľnik, na 
takej dlhej ceste aj bývalí uči-
telia Boďovci zdolávali viac 
vážnejších problémov. Keď 
však chceme vedieť recept 
na manželstvo, ktoré vydrží, 
obaja dlhšie hľadajú odpo-
veď. Žiadne veľké slová, jed-
noducho, pri každej nezhode 
sa napokon treba vedieť do-
rozumieť. To predovšetkým.
„Ani my sme to ako mladá 
rodina s dvoma deťmi ne-
mali ľahké. Učiteľské platy 
boli malé, pôžičky na stav-
bu domu sme dokázali spla-
tiť, až keď sa mladšia dcéra 
Martina vydávala,“ podotýka 
Anna Boďová. S manželom 
Ľudovítom sa zoznámila 
v ružinovskom Prievoze, kde 
vtedy bývala s rodičmi. „Asi 
na nejakom plese či večierku, 
Prievozčania mali radi zába-
vu.“
Na Sološnícku ulicu v Kar-
lovej Vsi so zástavbou ro-
dinných domov sa sťahovali 
pred takmer polstoročím. 
„Vtedy tu ešte nebolo nič, 
prišli sme sem medzi prvými, 
stál iba susedov dom a náš, 
inak všade okolo samé záhra-
dy. Nebola ulica, ani chod-

níky,“ spomína pán Ľudovít. 
Dnes tu bývajú i niektorí 
obyvatelia pôvodnej starej 
dediny, ktorým zbúrali domy 
pre výstavbu sídliska, s tou sa 
začalo v roku 1964. 
Obaja pracovali v centre, Ľu-
dovít na Univerzite Komen-
ského, Anna učila na elektro-
technickej priemyslovke na 
Zochovej v Starom Meste. 
Denne cestovala mhd-čkou do 
práce, spolu so staršou dcérou 
Renátou, ktorá chodila do 
školy na dnešnej Mudronke. 
Z električky presadali na auto-
bus a z autobusu na trolejbus 
– mama vystupovala pod hra-
dom, Renáta o pár zastávok 
vyššie. „Pamätám si, že vtedy 
jazdilo cez Karlovu Ves viac 
električiek aj viac autobusov, 
ktoré potom zrušili. Zostali 
nám dve električkové linky, 
štvorka a deviatka.“
Šesťročnú Martinu už Bo-
ďovci zapísali do prvej 
triedy v Karlovej Vsi, nová 
škola bola blízko, detského 
i všeobecného lekára však 
mali v provizórnych bara-
koch pri Riviére, až neskôr 
vybudovali polikliniku. „Do 

obchodov sme mali ďaleko, 
napokon, aj teraz je nákup-
né centrum o zastávku MHD 
nižšie,“ dopĺňa pán Ľudovít, 
viac ho však mrzí, že nemajú 
riadny chodník, ktorým by sa 
obyvatelia Sološníckej poho-
dlne dostali dole k električ-
ke. „Akoby na nás na miest-
nom úrade zabudli. Šaštínska 
ulica pod nami a naša Sološ-
nícka sú prepojené neschod-
nými cestičkami. Jednu za-
asfaltovali až na naliehanie 
susedy, a druhá je turistický 
chodník, ktorý starší človek 
ťažko zvládne. Keď sa spla-
vuje voda z lesa, tečie rovno 
cez tento chodník, takže čím 
ďalej, tým väčší výmoľ vy-
hĺbi.“
Bývanie v tejto časti Karlov-
ky si však manželia pochva-
ľujú: „Prechádzka v blízkom 
lese je na nezaplatenie, tam 
sme radi chodievali aj s deť-
mi, keď boli malé. V Líščom 
údolí sa zase hrávali na veľ-
kej lúke, na preliezačkách, 
niekedy sme sa vybrali i na 
dlhší výlet na Devínsku Ko-
bylu...“
Sídliskové dvory vraj dievča-

tám nechýbali, na hry s deťmi 
zo susedstva nemali veľmi 
čas, keďže obe aktívne špor-
tovali. „Venovali sa biatlonu, 
v tom čase sa mu hovorilo 
preteky brannej zdatnosti. 
Staršia Renáta bola aj akade-
mická majsterka Slovenska,“ 
spomenie otec. Pyšný je i na 
niekdajšie úspechy svojich 
vnukov, dnes tridsiatnikov, 
ktorí sa narodili vo Švédsku, 
Renáta sa totiž vydala za 
Švéda: „Richard a Michelle 
Lund bergovci boli viackrát 
krasokorčuliarski majstri 
Švédska v súťaži športových 
dvojíc.“ 
Pri odchode nás ešte pozýva 
do záhrady so sviežim tráv-
nikom, rozkvitnutými jar-
nými kvetmi a upravenými 
hriadkami, je to zjavne jeho 
pýcha, a zároveň oáza poko-
ja pre oboch. Úplne iný svet, 
odkiaľ sa na paneláky poze-
ráme z diaľky. „Roboty okolo 
domu bolo veľa deň čo deň, 
mali sme starosti so stavbou 
aj okolo detí, občas sme sa 
hádali, ale zakaždým sme to 
nejako ustáli, prežili. Vedeli 
sme si porozumieť,“ zopa-
kujú „diamantoví“ manželia 
svoj pohľad na dobré spolu-
žitie. (ac)
 Foto: ac, archív TASR
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Doprava a impregnácia ZDARMA 

Starožitnosti 
Panenská 22
Odkúpime v hotovosti:

sklo, porcelán, striebro, obrazy, hodiny, šperky, 
lampy, nábytok, i celé 

pozostalosti, umenie každého druhu
Konzultácie zdarma aj u Vás doma

tel: 0907 981 477
Sme tu pre Vás už 30 rokov

Alzheimercentrum Piešťany n.o., 
špecializované zariadenie z dôvodu navýšenia kapacít lôžok  
po rekonštrukcii príjme nových klientov s Alzheimerovou  

chorobou alebo stareckou demenciou rôzneho typu.

V prípade záujmu volajte na tel. číslo 
+421 918 930 000

E-mail: riaditelka.piestany@alzheimercentrum.sk

Kolobežkári,
čítajte!
BRATISLAVA
Jazda na elektrokolobežke 
má pravidlá, ktoré musí 
ich používateľ dodržiavať. 
Mestská polícia pripomína 
aj tieto:
 Na e-kolobežke smú po 

ceste jazdiť iba osoby star-
šie ako 15 rokov. Mladší na 
nej môžu jazdiť len na cyk-
locestách, poľných i les-
ných cestách a v obytných 
zónach. 

 Kolobežkár môže jazdiť 
aj po chodníku, cestičke 
pre chodcov alebo prie-
chode pre chodcov, a to 
po pravej strane. Zároveň 
nesmie prekročiť rýchlosť 
chôdze.

 V pruhu pre cyklistov 
môže kolobežkár jazdiť 
taktiež len po pravej stra-
ne a nesmie svojou jazdou 
ohroziť a obmedziť cyklis-
tov. 

 Ak kolobežkári idú v sku-
pine, môžu jazdiť len jed-
notlivo za sebou. 

 Na e-kolobežke je povole-
ná jazda len jednej osobe. 
V žiadnom prípade sa na 
nej nesmú viezť naraz dva-
ja alebo viacerí ľudia.

 Jazdiť na e-kolobežke mô-
žete len triezvy. (ts)

Bavia autá 
aj vaše dieťa?
BRATISLAVA
Tréner a navigátor rely 
Dušan Greisiger hovorí, 
že motošport si žiada veľa 
času, veľa energie, aj veľa 
peňazí. 
 Ak si to chcú skúsiť aj 

vaše deti, odporúča začať 
jazdou na motokárach. 
„V Bratislave je veľa 
motokárových dráh, kde 
dieťaťu požičajú prilbu 
a inštruktor ukáže, ako sa 
motokára ovláda. Tam si 
môže ´privoňať´ k moto-
športu a potom uvidí, či 
chce jazdiť motokáry, for-
muly alebo rely a či ho to 
vôbec baví,“ hovorí bývalý 
pretekár.

 Výbava, akú má na sebe 
Sebastián, vychádza na  
2 000 až 2 500 eur. Musí mať 
nehorľavú spodnú bielizeň, 
bezpečnostnú kombinézu, 
topánky, rukavice i helmu 
- a to chlapec ešte rastie, 
teraz si oblieka už tretí ta-
kýto komplet. K tomu treba 
prirátať palivo, pneumatiky 
(za sezónu opotrebujú štyri 
sady), náhradné diely, štar-
tovné či ubytovanie počas 
pretekov. Aj s tým musí rá-
tať rodič dieťaťa, ktoré by sa 
chcelo vážne venovať tomu-
to športu. (ac)

Foto: shuttterstock

RUŽINOV
Veľkým vzorom Ružinov-
čana Dušana Greisigera je 
legenda v rely Sébastien 
Loeb. „Hovoril som si, že 
keď raz budem mať syna, 
bude sa volať Sebastián 
a budeme sa snažiť jaz-
diť rely,“ spomína bývalý 
pretekár. Stalo sa. Dnes už 
hrdý otec dokonca uznáva, 
že Sebi je v motošporte lep-
ší ako on.
V byte Greisigerovcov každú 
chvíľu pribúdajú Sebastiáno-
ve trofeje, pre víťazné poháre 
a medaily otec Dušan maj-
struje už tretiu poličku. Za 
tri roky chlapec absolvoval 
45 rely pretekov, pričom až 
37-krát stál na pódiu. „Svoj 
prvý štart v rely mal Sebi ako 
osemročný, vďaka talentu 
dostal výnimku. Dodnes je 
nielen na Slovensku, ale aj 
v niektorých iných krajinách 

najmladším rely 
jazdcom,“ hovorí 
Dušan Greisiger. 
Z úspechov syna 
má veľkú radosť, 
zároveň zdôrazňu-
je, že ho do ničoho 
nenútil, všetko išlo 
úplne prirodzene. 
Sebi odmalička rád 
chodieval s otcom na prete-
ky, motal sa v garáži, k futba-
lu s kamarátmi ho neťahalo. 
Dušan rýchlo zistil, že má na 
jazdenie talent. „Keby mu to 
nešlo, určite by som naňho 
netlačil. Ak niekoho do nie-
čoho nútite, urobí raz-dva 
chybu, a v rely sa za chyby 
tvrdo platí. Takémuto riziku 
by som syna nikdy nevysta-
vil.“
Čo piatak základnej školy mi-
luje na jazdení? „Najviac ma 
baví adrenalín a vôňa benzí-
nu,“ hovorí Sebastián, ktorý, 
ak si má vybrať, tak radšej 
mokrú alebo zasneženú trať 
cez les ako suchú asfaltku. 
Strach vraj nemá, len občas. 
„Keďže som sám jazdil, ob-
čas si na pretekoch poviem, 
že do niektorej zákruty by 
som išiel pomalšie ako Sebi. 
On si však verí, nebojí sa 
šliapnuť na plyn a vychádza 
mu to,“ poznamená Dušan, 
ktorý je synovým trénerom 
a na veľkých pretekoch i na-
vigátorom. Niektoré úseky 
trate prejde Sebi rýchlosťou 

až 170 kilometrov za hodinu, 
otec mu však plne dôveruje.
Sebi je zdravo sebavedomý 
chalan, ktorý vie presne, 
čo chce, a vie i to, ako svoj 
cieľ dosiahnuť. Rovnako 
ako Dušan, aj on sa inšpiruje 
Sébastienom Loebom, naj-
úspešnejším jazdcom v histó-
rii rely súťaží. A darí sa mu 
skvele. „V MRC pretekoch 
(Motorsport Rely Cup, pozn. 
red.), ktoré jazdia dospelí, 
som celkovo skončil na tre-
ťom mieste a juniorské pre-
teky vyhrávam skoro vždy.“
Úspechy prišli rýchlo, ale 
aj Sebi sa na ne pripravoval 
postupne. Začínal na moto-
kárach, darilo sa mu, no po-
dľa otca mu táto jazda nedala 
taký adrenalín, aký by chcel. 
„Vyskúšali sme teda rely, a to 
ho stále baví. O rely preteká-
roch sa hovorí, že sú veľkí 
blázni, na rozdiel od formuly 
sa jazdí za každého počasia 
a na akomkoľvek povrchu. 
No Sebimu práve tie zlé pod-
mienky vyhovujú.“ 
Úplne prvé, čomu ho otec 

učil, však boli pravidlá bez-
pečnosti. Nacvičoval s ním, 
ako sa čo najrýchlejšie od-
pútať, vyjsť z auta, ale i to, 
ako rýchlo vymeniť koleso, 
v rely totiž ide o čas, všetko 
musí fungovať na sto percent. 
Takže Sebastián bez problé-
mov sám vymení koleso na 
aute, olej či sviečky, zvládne 
takisto menšie opravy. Po-
zná tiež základné pravidlá 
cestnej premávky, no hoci 
by spoľahlivo odšoféroval 
napríklad cestu do školy, bez 
vodičského preukazu môže 

jazdiť iba na uzavretej 
pretekárskej trati.
Tam máva talentova-
ný chlapec množstvo 
fanúšikov aj medzi 
dospelými, naposle-
dy na pretekoch Rally 
Cemjata v Prešove. 
„Keď štartoval ktokoľ-
vek iný, bolo ticho, no 
keď som išiel ja, všet-
ci začali tlieskať, pís-
kať... Cítil som veľké 

povzbudenie,“ teší sa Sebi. 
Mnohí, ktorí prídu na preteky 
prvýkrát, sa čudujú, že za vo-
lantom sedí dieťa. 
Sebi tvrdo trénuje dve-tri ho-
diny denne na trenažéri, hneď 
po tom, ako si urobí školské 
úlohy, a takmer každý víkend 
má preteky. Neunavuje ho 
to, naopak, hovorí, že rely je 
preň ho ako dovolenka. Napo-
kon, vďaka tomuto športu pre-
cestoval Slovensko, pretekal 
i v susednom Česku či Poľ-
sku, a všade spoznával skve-
lých ľudí a nových kamarátov. 
„Rely je šport, ktorý spája,“ 
dodáva Dušan Greisiger. „Syn 
je síce medzi jazdcami naj-
mladší, ale aj on už patrí do 
rely rodiny. Dokonca také le-
gendy motošportu ako špičko-
vý rely jazdec Igor Drotár ho 
berú ako rovnocenného a po-
máhajú mu svojimi radami 
a skúsenosťami. Má zmysel 
podporovať ho v tom, v čom 
sa mu darí, najmä, keď sa chce 
stále zdokonaľovať.“  (ac)
 Foto: FB/Sebastian 
 driver Greisiger, ac

Len 11-ročný pretekár Sebastián tromfne v rely 
aj dospelých, doma má desiatky víťazných trofejí

Hrdý Dušan so synom

Sebastiána bavia náročné trate.

Anna a Jozef pred 60 rokmi...

Karlova Ves v roku 1973. Domčekom v popredí sa kedysi 
končila Bratislava.

...manželia dnes

Na kopec v Karlovke sme prišli medzi prvými
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Liptov je jeden z najčarov-
nejších kútov našej kraji-
ny, ponúka také množstvo 
krás, aké v tejto koncentrá-
cii snáď nikde inde na Slo-
vensku nenájdete. Dva dni, 
ktoré sme tu strávili, nám 
bolo málo, určite sa sem 
opäť vrátime a budeme 
objavovať ďalšie vzácnosti 
liptovskej prírody. 
Samotná Demänovská doli-
na sa pýši hneď niekoľkými. 
Ako prvú musíme spome-
núť snáď najkrajšiu jaskyňu 
na Slovensku, Demänovskú 
jaskyňu slobody. K jasky-
ni vedie z parkoviska strmá 
a nie práve krátka cesta, ale 
výstup stojí za to. Príroda tu 
popustila fantázii uzdu a vy-
tvorila takú bohatú kvapľovú 
výzdobu, že sa jej nijaká iná 
slovenská jaskyňa nevyrov-
ná. Kochajúc sa všadeprí-
tomnou nádherou sme úplne 
zabudli na únavu z výstupu aj 
na chladný vzduch, ktorého 
teplota sa celoročne pohybu-
je okolo 8 stupňov Celzia.
Po prehliadke, ktorá trvala 
necelú hodinku, sme sa vy-
dali autom hlbšie do doliny, 
kde nás čakal ďalší z obľú-
bených výletných cieľov 
Nízkych Tatier, Vrbické 
pleso. Okolo plesa vedie 
turistický chodník, pre-
chádzka je nenáročná, bez 
stúpania, a otvárajú sa z nej 
nádherné výhľady na okolité 
hory. Negatívom je iba areál 
pod plesom s rozbujnenou 
výstavbou, ktorá ničí cha-
rakter miesta. Tu sme sa na-
ozaj nahnevali. Kto neuvidí, 
neuverí, ako dokáže človek 
znehodnotiť jeden z najkraj-
ších národných parkov pre 
dodatočné ubytovacie kapa-
city, ktorých je aj bez toho 
v oblasti neúrekom. 
Náladu nám zlepšila ďalšia 
malá túra, tentoraz na vrch 
Ostredok s peknou turistic-
kou rozhľadňou, ktorá sa 
začína kúsok od Vrbického 
plesa. Pravdepodobne nepatrí 
k najvyhľadávanejším túram, 

ľudí tu bolo pomenej. Trošku 
sme sa báli, či prázdne 
miesto po turistoch nezauj-
mú medvede, ale, našťastie, 
na žiadneho sme nenatrafili. 
Z rozhľadne sa otvárajú pek-
né výhľady do okolia, najmä 
na protiľahlé končiare, na jar 
ešte stále zasnežené.
Po zostupe sme si povedali, 
že na tento deň bolo turisti-
ky až-až, a zvyšok dňa sme 
strávili relaxom v Demänová 
Rezort, kde sme si rezervo-
vali smart apartmán s men-
šou terasou. Izba bola čistá, 
zariadená vkusne, boli sme 
naozaj spokojní. Potešilo nás 
i wellness, kde sme si mohli 
dopriať parnú saunu aj infra 
saunu s ochladzovacou ka-
ďou, všetko v cene pobytu. 
K dispozícii sú aj dve von-
kajšie vírivky s úžasným vý-
hľadom. Navyše, ak prídete 
s deťmi, môžete sa s nimi za-
baviť v krytom dvojbazéniku 
s vyhrievanou vodou. 
Ocenili sme, že v samotnom 
rezorte je veľa možností na 
zábavu detí i dospelých. Za-
šli sme napríklad do malej 
kontaktnej zoo aj do „fun 
centra“ s atrakciami pre deti, 
nechýbajú vonkajšie ihris-
ká, futbalové, basketbalové 
či bedmintonové, objavili 
sme dokonca lezeckú stenu, 
a keby sme chceli, mohli sme 
si tu tiež požičať bicykel, či 

už klasický, alebo e-bike. 
Na druhý deň sme sa po bo-
hatých a chutných raňajkách, 
ktoré podávajú formou švéd-
skych stolov, vydali spozná-
vať ďalšie kúty nádhernej 
krajiny. Kúsok od rezortu je 
naša najväčšia vodná nádrž, 
Liptovská Mara, a na jednom 
z kopcov nad jej brehmi ďal-
šie liptovské „naj“ - najvyššie 
položený hrad na Slovensku, 
Liptovský hrad. Ide o dnes 
už skromnú zrúcaninu, ktorá 
je však zasadená v prekrás-
nom prostredí s množstvom 
výhľadov na všetky svetové 
strany. Cesta sem je dlhšia 
a trochu náročnejšia, ale ur-
čite ju každému odporúčame. 
Po návrate z túry sme sa vy-
brali k ďalšiemu unikátnemu 
miestu, k archeoskanzenu 
Havránok, ktorý je prvým 
slovenským archeologickým 
parkom pod holým nebom. 
Objavili tu keltské opevnenie 
osady, fanúšikovia histórie si 
o ňom ľahko dohľadajú infor-
mácie. Pre nás bol Havránok 
predovšetkým magickým 
miestom s nevšednými dreve-
nými stavbami, tajomnou at-
mosférou a ďalšími prekrás-
nymi výhľadmi. Pod areálom 
je azda najfotografovanejšia 
oblasť Liptovskej Mary - kos-
tolík Panny Márie, vlastne už 
len jeho vežička, ktorá sa ako 
jediná zachovala.

Výstup na Havránok nie je 
náročný, ale po Liptovskom 
hrade, ktorý by i sám osebe 
stačil na celodenný výlet, 
nám dal zabrať. Ďalšia túra 
tak pre tento deň už neprichá-
dzala do úvahy. Jarné dni sú 
však už pomerne dlhé a lip-
tovských krás sa človek ni-
kdy poriadne nenasýti, a tak 
sme sa vydali pozrieť ešte as-

poň atrakciu, ku ktorej sa dá 
doviezť priamo autom. Aj tá 
je svojím spôsobom raritou. 
Ide totiž o prírodný vodopád 
priamo v kúpeľnej obci Lúč-
ky - Lúčanský vodopád. Po 
niekoľkých fotospomienkach 
sme sa vydali späť do rezor-
tu, kde nás už čakala veče-
ra. Ponuka jedálneho lístka 
bola opäť pestrá a chutná, 
podávajú i detské menu. Ale 
to nie je všetko. Veľkým lá-
kadlom Demänová Rezort 
sú exotické chute reštaurácie 
Safran, kde sa o neopako-
vateľný gurmánsky zážitok 
starajú kuchári s personálom 
priamo z Indie, určite treba 
aj sem prísť na obed či na 
večeru. Priamo v areáli je 
i štýlová reštaurácia s krytou 
terasou Pinus Demänová, kde 
takisto nájdete skvelú kuchy-
ňu.
Na unikátne krásy Liptova 
a perfektné ubytovanie v jeho 
srdci - Demänovej - budeme 
spomínať ešte dlho. A už te-
raz vieme, že sa sem opäť 
vrátime. (bn)
 Foto: autor

Liptovských „naj“ sme sa nevedeli nasýtiť

Naše 3 TOP:
 prírodné vzácnosti Liptova
 výborné ubytovanie v Demänová Rezort
 množstvo aktivít pre deti i dospelých

Liptovský hrad

Vrbické pleso

M ÁJ
V MESTE

BRATISLAVA
Pozrite si tipy na viacero 
podujatí v našom meste aj 
blízkom okolí, ktoré vám 
i vašim deťom spestria jar-
né dni príjemným zážitkom. 
O ďalších priebežne infor-

mujeme na našom webe 
www. banoviny.sk. Program 
sa môže v priebehu mesia-
ca zmeniť, pred návštevou 
si ho preverte na webovej 
stránke, ktorú uvádzame 
pri každej akcii.  (bn) 
 Foto: archív

Vyberte si zážitok na víkend aj všedný deň
Bratislavská knižná 

burza

každú sobotu
V  Starej tržnici môžete v so-
botu zájsť na najväčšiu knižnú 
burzu na Slovensku, ktorá spre-
vádza pravidelný potravinový 
Trh-Piac-Markt. Táto jedinečná 
akcia sa koná vždy od 9. h do 15. 
h na poschodí tržnice. Nájdete 
tu najmä knihy, ale popri nich 
sa určite objavia aj grafiky, gra-

moplatne, pohľadnice, časopisy, CD-čka, komiksy a  plagáty, 
známky, mince a iné zberateľské predmety. Vstup je voľný.  
Viac na www.staratrznica.sk

Cyklofest na správnom mieste

13. – 26. mája 
Vášniví aj rekreační cyklisti, 
pozor! Na Nivy pribicykluje 
viac ako 50 horúcich noviniek 
od značky Kelly´s. Príďte si 
ich obzrieť počas dvoch má-
jových týždňov. V sobotu 18. 
mája na vás čaká aj parádny 
program pre malých i veľ-
kých cyklistov a zaujímaví 
hostia zo sveta cyklistiky. 
Príďte skúsiť šťastie a mož-
no práve vy si z Nív odnesiete novučičký Kelly´s bicykel.   
Viac na www.nivy.com

Salón Elektromobilov v Bory Mall

24. - 26. mája
Ak uvažujete 
nad kúpou no-
vého auta, ste 
na správnom 
mieste. Príďte 
sa zoznámiť 
s desiatkami 
elektro áut, 
hybridov či 
plug in hybri-
dov na Salón Elektromobilov do Bory Mall, a to kedykoľvek 
v čase od 9. do 21. hodiny. Tešiť sa tiež môžete na testovacie 
jazdy a program pre deti. Viac na borymall.sk

Nevyhadzujte 
knihy 

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701786

Organizuje: V spolupráci s: Partner programu
pre celú rodinu:

Partner pre podporu 
lokálneho podnikania:

S finančnou 
podporou:

Partneri: Mediálni partneri: Predpredaj:

V Demänová Rezort 
nájdete všetok komfort.

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny

Otvorené pivnice

24. - 25. mája
V poradí už 16. ročník tradič-
ného otvárania pivníc na svä-
tého Urbana, spojený s otvore-
ním sezóny na Malokarpatskej 
vínnej ceste, ponúkne vína vo 
viac ako 100 pivniciach od 
Devína cez Raču, Vajnory, 
Svätý Jur, Pezinok, Modru, 
Šenkvice až po Doľany. Otvo-
rené pivnice môžete navštíviť 
v 20 obciach a mestách Malo-
karpatska. Viac na www.visit-
bratislava.com

Víkend otvorených 
parkov a záhrad

31. mája – 2. júna
Aj tento rok môžete navštíviť 
parky či záhrady so zaujíma-
vými príbehmi, sprístupne-
né počas prvého júnového 
víkendu v rámci medzinárod-
ného Víkendu otvorených par-
kov a záhrad. Pre tento rok bola 
zvolená téma s názvom „Päť 
zmyslov v záhrade“, príď-
te a spoznávajte ich. Viac na 
www.visitbratislava.com

Alterna Magica

do 2. júna
Ak vás baví história fotogra-
fovania, zájdite do Galérie 
Martina Martinčeka v Stredo-
európskom dome fotografie na 
výstavu alternatívnych techník. 
Skupinová prezentácia šiestich 
autorov z Česka sa zameriava 
na historické fotografické tech-
niky a ich renesanciu. Uvidíte 
už zabudnuté techniky ako sla-
ný proces, kyanotypia, kallity-
pia, gumotlač a ďalšie. Viac na 
www.sedf.sk

Klub astronómov

9. a 23. mája
Všetkých záujemcov o vesmír a astronómiu bez obmedzenia 
veku a vzdelania pozýva Prírodovedné múzeum do Objavovne 
SNM na spoločné stretnutia. V prvej polovici tohto roku sa 
uskutočnia vždy o 17. hodine v časoch zaujímavých astrono-
mických úkazov. Viac na www.snm.sk

Starmus otvorí Jarre

12. – 17. mája
Medzinárodný festival vedy, umenia a hudby Starmus otvorí 
koncert legendárneho priekopníka elektronickej hudby Jea-
na-Michela Jarreho. Uskutoční sa v areáli Incheby pri Moste 
SNP a bude prístupný zadarmo. Špeciálnym hosťom Jarreho 
šou bude gitarista skupiny Queen Brian May. Starmus spá-
ja najbystrejšie mysle a najtalentovanejších umelcov s cie-
ľom popularizovať pokrok prostredníctvom kombinácie vedy 
a umenia. Viac na www.visitbratislava.com

Noc múzeí a galérií

18. mája
Len jediný deň v roku môžete ostať v múzeách a galéri-
ách do hlbokej noci, obdivovať tam umelecké diela, pa-
miatky či rôzne atrakcie a hry pre deti. Mestské múzeá 
a galérie pripravili pre vás okrem prezentácie svojich ak-
tuálnych výstav aj výnimočný program. Zažite počas jed-
nej čarovnej májovej noci Bratislavu tak, ako ju nepoznáte!  
Viac na www.visitbratislava.com
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NOVÉ MESTO
Ak si chcete vychutnať 
dobré jedlo v príjem-
nom prostredí, vyskúšajte 
reštauráciu Lopárik na 
Tomášikovej ulici. Okrem 
tradičnej slovenskej kuchy-
ne ponúka i spomienky na 
časy našich starých mám, 
napríklad prostredníctvom 
príbehu starej komody. 
Ľutovali sme len to, že 
sme sa sem ponáhľali 
hneď po otvorení.
Interiér novej slo-
venskej reštaurácie 
s výhľadom na jaze-
ro Kuchajda je v au-
tentickom štýle, steny až 
po vysoký strop zdobia rôz-
ne predmety pripomínajúce 
našu históriu a kultúru, náj-
dete tu i spomínanú komodu 
s jej tajomným príbehom. 
Treba vojsť dnu a dozviete 
sa viac.
Nám už v predstihu urobi-
la chuť ponuka jedálneho 
lístka, zverejnená na webe 
reštaurácie - bryndzové ha-
lušky so slaninkou, pirohy 
s údenými zemiakmi a bryn-
dzou, viedenský teľací rezeň, 
sviečková na smotane... Te-
šili sme sa však predčasne. 
Ponáhľali sme sa sem totiž 
začiatkom apríla, krátko po 
otvorení, keď sme si mohli 
vyberať len z denného menu 

a týž-
denného špe-
ciálu. Napriek obmedzenej 
ponuke jedlo potešilo, oce-
nili sme tiež efektné serví-
rovanie aj expresne rýchly 
a milý personál.
Najskôr sme vyskúšali Špe-
nátovú polievku (1,90 €), 
ozdobenú mladými lístkami. 
Chutila výborne, aj keď nie-
komu možno viac vyhovuje 
o niečo hustejšia a zelen-
šia verzia. Mala zaujímavý, 
jemne kyslý záver, skrátka, 
trochu iný štýl, ale chválime. 
Dochutenie i konzistencia 
polievky boli tak akurát.
Nesklamala ani Znojemská 
hovädzia pečienka s duse-
nou ryžou (8,50 €). Mäso 
preťahované slaninkou bolo 
výborné, jemné, omáčka 
poctivá, plnej chuti, kyslé 
uhorky jej dodali správny 
šmrnc. Konečne sme mali aj 
dobre uvarenú ryžu – syp-
kú, nadýchanú, ale zároveň 
jemne lepivú, našu predstavu 
splnila dokonale. Veľkosť 
porcie síce nebola taká, že 
by sme sa po jedle nevládali 
zdvihnúť od stola, ale na mi-
nimálne trojhodinové zasýte-
nie stačila.

D r u h o u 
voľbou z denného menu bol 
Granadír (8,50 €), podávaný 
tradične s kyslou uhorkou. 
Vďaka sýtym farbám vy-
zeral už na pohľad chutne, 
čo sa potvrdilo i pri jeho 
konzumácii. Pri tomto jedle 
máme pocit, že na ňom niet 
čo pokaziť, ale možno pred-
sa – napríklad v ňom budú 
rozvarené cestoviny alebo 
nedovarené zemiaky... To 
sa v našom prípade nestalo, 
granadír nám dokonca ešte 
„apgrejdli“ chrumkavou 
opraženou cibuľkou. Bežné-
mu ľudovému jedlu dodala 
novú, skvelú chuť, a bol to 
teda zážitok.
Z týždenného špeciálu 
sme vyskúšali Špíz z brav-
čovej panenky s orav-
skou slaninou a pučený-
mi zemiakmi (10,90 €).  
Panenka bola chutná a šťav-
natá, privítali by sme síce viac 
ružovkastý stred, ale na druhej 
strane, nebolo to a´ la carte 
jedlo, takže v tomto kontex-
te asi nadštandard. Omáčka 
bola delikátna a v správnom 
množstve, mäso v nej neplá-
valo, ale zároveň jej bolo dosť 
na to, aby dotvárala chute. 

Chválime aj 
stajling jedla. Mož-

no len poznámka, že 
pre komfort konzumácie 

by sa viac hodil stejkový nôž 
namiesto príborového.
V týždennom menu bol tiež 
Šalát s rajčinami a s grilova-
ným kuraťom (9,90 €), kto-
rý robia aj vo „vege“ verzii 
s grilovaným syrom. Plátky 
kuracích pŕs chutili skvele, 
boli šťavnaté, jemné a dob-
re ochutené, v kombinácii 
s čerstvou zeleninou to bola 
ďalšia príjemná skúsenosť. 
Vo veľkej miske sme mali 
okrem rajčín všeličo iné, 
potešili najmä svieže plátky 
šalátovej uhorky a hromada 
zdravých zelených listov. 
Vynikajúca bola zálievka, 
ktorá vyzdvihla toto ľahké 
jedlo veľmi vysoko. Cítili 
sme v nej niečo cesnako-
vejšie aj niečo pikantnejšie, 
v tom mixe chutí sme sa strá-
cali... Pointa je, že šalát bol 
bezchybný, nič sa nám nežia-
dalo doplniť, a porcia na pre-
kvapenie úplne postačovala, 
najmä v horúcich dňoch po-
kojne nahradí obed. (bn)
 Foto: Matúš Husár
Naše hodnotenie: 
Maximum: 5 hviezdičiek 
Reštaurácia nebola o návšte-
ve informovaná. Konzumáciu 
si redakcia platila sama.

Najviac vás zaujalo na našom 
webe banoviny.sk

Na Konventnej osadili staré  
fotografie, uvítali by ste ich aj  

na iných uliciach?
Tatiana: Veľmi zaujímavé. Potešilo by ma to.
Katarína: Mne by sa to páčilo, aj keď v mnohých 
prípadoch by mi bolo smutno, ako dovolili zničiť genia 
loci necitlivými zásahmi developerov.
Eleonóra: Pri uvedení fotografií mnohí neuvádzajú 
miesto, ale vždy ma zaujímalo, ako to kedysi vyzeralo. 
Preto sa teším z tohto skvelého nápadu. Vďaka zaň.

Krčma, v ktorej sa zastavil čas: Podnik Meteor 
v Petržalke po 46 rokoch skončil
Lukáš: Najlepšia atmosféra býva práve v takýchto retro krčmách. Takisto aj cenník zvykne 
byť slovenský, nie európsky.
Roman: Môj tatko tam chodil na pivo celý život, bude mu to chýbať.
Pavel: Všetko staré dobré končí. Dnes je každý na úrovni... len bez srdca a duše.
Arjen: Preboha, netreba byť až takto pateticky pesimistický. Áno, aj mne je ľúto, že zavreli 
moje obľúbené podniky (aj keď tento som nepoznala), ale stále vznikajú nové, ktoré tiež majú 
genius loci. Čiže aj to srdce a dušu!
Tatiana: Pomaly sa rušia všetky prevádzky v nebytových priestoroch, často zívajú prázdnotou 
a vyzerajú dosť neesteticky...

Rekonštrukcia OD Dunaj a Domu odievania:  
Átrium prepojí obidve budovy i Námestie SNP  
s Nedbalovou ulicou
Alexander: Som presvedčený, že v Barcelone 
skôr postavia celý štadión, ako sa u nás zrekon-
štruuje obchodný dom Dunaj.
Michal: A trvá to už dlho, kým to rozoberali... za 
ten čas by tam už dáky ten pekný barak stál.
Terka: Výstavba = 5 mesiacov. Rekonštrukcia 
koľko? Držíme palce.
Ilja: Výstavba prvej budovy pred vojnou - 5 me-
siacov, výstavba druhej budovy za totáča - 10 rokov. Inak ale, rekonštrukcia, hlavne pamiatkovo 
chránených budov, býva náročnejšia ako výstavba, takže to chce naozaj nejaký čas.
Ľudovít: Vedzte, že kvalitná rekonštrukcia pôvodnej budovy je násobne náročnejšia, drahšia 
a dlhšia ako výstavba novej.

www.facebook.sk/banoviny

Ďakujeme, že s nami zdieľate vaše názory. Každé dva týždne 
z nich vyberieme tie najpodnetnejšie, trefné aj vtipné, a uverej-
níme. Chcete sa s nami podeliť o skúsenosť či o to, čo vás vo 
vašej štvrti trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mejl redak-
cia@banoviny.sk, pod článkami na našej stránke www.banovi-
ny.sk alebo na našom Facebooku www.facebook.sk/banoviny.

Váš názor nás zaujíma

Z REDAKČNEJ POŠTY
Fajčiaci susedia mi strpčujú život
Pre susedov pod nami, ktorí sústavne fajčia na balkóne, nemôžem 
ani otvoriť okná, aby som byt vyvetral, všade cítim cigaretový dym. 
Pritom v našej bytovke máme zákaz fajčenia uvedený v domovom 
poriadku, navyše, na oboch bránach je nálepka ZÁKAZ FAJČENIA, 
fajčiari to však vôbec nerešpektujú. Na problém som upozornil aj 
miestny úrad. Z odpovede, ktorú mi poslali, však vyplýva, že samo-
správa nemá páky na jeho riešenie... Bolo by žiaduce doplniť zákon 
o ochrane nefajčiarov a dovtedy prijať legislatívu v tom zmysle, aby 
bol domový poriadok záväzný pre vlastníkov bytov v dome a jeho po-

rušovania sankcionované. Inak 
nemá nijaký zmysel. Problém 
totiž narastá, na balkónoch sa 
nielen fajčí, ale už aj griluje!“
 Ružinovčan Andrew

Z vyjadrenia MČ Ružinov: 
Z dikcie zákonného ustanove-

nia § 7 ods. 3 zákona č. 377/2004 Z. z. o ochrane nefajčiarov vyplýva, 
že mestská časť Ružinov môže všeobecne záväzným nariadením 
obmedziť alebo zakázať fajčenie aj na iných verejne prístupných 
miestach. Balkón ako súčasť bytu však nie je verejne prístupné 
miesto. Z uvedeného dôvodu mestská časť nemôže všeobecne 
záväzným nariadením v zmysle § 7 ods. 3 zákona č. 377/2004 Z. z. 
zakázať alebo obmedziť fajčenie na balkóne... Ak sa vlastník domnie-
va, že dochádza k ohrozovaniu výkonu jeho vlastníckych práv k jeho 
bytu nad mieru primeranú pomerom, má možnosť podať návrh na súd 
v zmysle § 127 ods. 1 zákona č. 40/1964 Zb. - Občiansky zákonník. 
 Ilustracné foto: shutterstock

Okolie jazera nás teší stále viac

Veľmi radi sa s manželom prechádzame v petržalskom lesíku 
a v okolí Veľkého Draždiaka, ktoré mestská časť postupne zveľaďu-
je. Už vlani vysadili trávnik pri bufete Šutrovka, umiestnili tu aj nové 
lavičky, koše a prezliekacie kabínky. Najnovšie nás milo prekvapila 
premena predtým divokej lúky zo strany Antolskej ulice – k jazeru 
vedie nový chodník a na veľkú plochu položili kobercový trávnik... Je 
to naozaj pekné. Petržalčanka Anna

Pleseň  na  nohách a  nechtoch je infekcia.
Použitá biotechnológia eliminuje plesne priamym parazitizmom a je odborníkmi 
považovaná za najbezpečnejšiu technológiu. Mikroorganizmus Pythium 
oligandrum preniká svojimi vláknami do buniek parazita (plesne alebo 
kvasinky) a čerpá z neho pre svoju výživu potrebné látky. Po vyčerpaní parazita 
prestáva aktivita Múdrej huby a táto odrastá s nechtom alebo pokožkou, pretože 
nie je schopná si obstarať živiny z ničoho iného, než z plesní a kvasiniek. Pre 
nohy a nechty náchylné k výskytu plesní sú prípravky z rady Biodeur: pre nohy 
postihnuté plesňou Biodeur 3x1g, špecialista na nechty Múdra huba Pythie 
Biodeur Nail, pre preventívnu ochranu proti plesniam Múdra huba Pythie 
Biodeur Prevent a proti potivosti a zápachu nôh zásypový prášok Múdra 
huba Pythie Biodeur Prevent Foot Powder. Pripravok Biodeur sa vyrába                                   
aj v biokvalite – Múdra huba Bio Biodeur 3x5g.

Prípravky s Múdrou hubou dostanete vo svojej lekárni 
alebo u svojej pedikérky. 

Na Vaše otázky radi odpovieme na e-mailovej adrese: 
pythium@pythium.cz
Informácie na: www.pythium.eu

Výrobca: 
Bio Agens Research and Development – BARD, s.r.o.

Mudra huba  ju  zastaví.Mudra huba  ju  zastaví.´́

Aj bežné ľudové jedlo vedia povýšiť na zážitok

Šalát  
s kuraťom

Špíz  
z panenky

Granadír

Znojemská 
pečienka

Špenátová 
polievka

Vráti sa život
do amfiteátra? 
DEVÍN
Ikonický amfiteáter na Slo-
vanskom nábreží pod hra-
dom Devín, známy aj ako 
letné kino, vyhlásili za ná-
rodnú kultúrnu pamiatku. 
Amfiteáter sa dostal nedáv-
no, po urovnaní dlhoročné-
ho súdneho sporu, späť do 
rúk hlavného mesta, ktoré 
plánuje chátrajúci objekt 
obnoviť. Podľa Pamiatko-
vého úradu SR ide o stavbu, 
ktorá je nositeľom význam-
ných pamiatkových hodnôt, 
unikátne je i jej umiestne-
nie v atraktívnej lokalite, 
významnej z historického, 
urbanistického, a najmä jedi-
nečného prírodno-krajinné-
ho hľadiska. (TASR)

Pribudne park
PETRŽALKA
Na mapu Bratislavy má 
pribudnúť Park obetí Hra-
ničiarov, a to v centrálnej 
časti lokality Námestia 
Hraničiarov v Petržalke.
Rozhodlo o tom mestské za-
stupiteľstvo. „Pomenovaním 
parku, ktorý je významným 
verejným priestranstvom tej-
to lokality, by bola prejavená 
úcta obetiam komunistického 
režimu, čím by sa aspoň sym-
bolicky napravili krivdy mi-
nulosti,“ konštatuje dôvodo-
vá správa materiálu. (TASR)

Príjemné prostredie 
reštaurácie Lopárik
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Josef  
Čapek

predložka  
so 7. pá-    

dom

2. časť 
tajničky rafajú

skratka  
Amadémie 
múzických  

umení

značka  
niklu

Gedeon  
(dom.)

Autor  
krížovky:  

Juraj  
Mitošinka

mužské  
meno

5. časť 
tajničky

otec  
(zastar.)

citoslovce  
povzdychu 

(zried.)

obec  
v okrese  
Rožňava

Pomôcky: 
tabon, aja-   
ja, papas, 

Ardovo  

mykať  
(expr.)

súprava  
nádob

1. časť 
tajničky

zatriasť, 
pomykať  
(expr.)

pestrá  
bavlnená  

látka

bahnia-     
kovitý vták

klus  
(hovor.)

ostane  
sám

pestovateľ  
repy  

prejaví po- 
rozumenie

Richard  
(dom.)  
milenec  
(hovor.)

Pomôcky: 
ivrit, krap-   
lak, asaul,  

krinoid  

citoslovce  
zľaknutia  
ľudská  
bytosť

citoslovce  
dupotu  

dáva radu  

damašk  
(zastar.)  
konajte

obrábajú  
pluhom

nástroj  
na rezanie  

asýrsky  
kráľ

druh syra  
vzťahujúca 
sa na laň

EČV Šale

upraviť on-   
dulovaním  
bedákať,  
vzdychať

značka  
pikometra  
kozácky 
kapitán

týkajúca  
sa ovoidu

kurovitý  
vták  

ženské  
meno

pestrý  
papagáj  

fázy  
vývinu

peceň  
chleba

ión,  
po česky  
papuľa

kresať  
stužuje  

škrobom  

Adam  
(dom.)

tlčením  
poškodíš  
somárik

teplom  
rozpúšťaj  
šľachtický  
titul ženy

okríkol  
(zried.)

Pomôcky: 
kalva, sa-  
rang, iro-  
ko, Ninos  

povraz  
so slučkou  
zemiaky  
u Inkov

Leokádia  
(dom.)  
pomaly  
(hud.)  

Klaudius  
(dom.)  
padá v  

kvapkách

požívať  
tekutiny

obsahu-     
júce soľ  
strojene

marenový  
lak  

spor,  
škriepka

značka  
pre abvolt

moslimský  
teológ  
popáli  
parou

lákadlá  
6. časť 
tajničky

zn. pra-     
zeodýmu  
navlhčil

postupne  
otlačí,  

pootláča

čierny  
hmyz  

nevlastný  
otec  

skratka  
súhvezdia  

Orión  
odporúčal

zorný  
uhol,  

hľadisko

omámi  
(hovor.)  
ľahká  

zliatina

bitkár,  
po česky  
kopnutie

odsekol
odtadiaľ  
tienistá  
(zastar.)

lebečná  
klenba  

organická  
látka

Pomôcky: 
dural, len-   
to, purín,  

ulema  

africký tík

skratka  
rotného  
3. časť 
tajničky

získavaj  
vedomosti  
je vo vare

zahol  
dovnútra  
mostík  

cez potok

odlišní

semitský  
jazyk  

ženské  
meno

bandita  
morský  
živočích

4. časť 
tajničky

pravítka  
(zastar.)

značka  
rádia

keramik  
erotoman

nalieval  
ponúkate

zabezpe-    
čil opev-     
nením

mužské  
meno  

maškrtiť  
(kniž.)

klamstvá  
držiac 

napínaš

podzemné  
časti  

rastliny

mihnúť  
očami  

obyvatelia  
Saska

EČV 
Piešťan  
tu máte

prejavená  
dobrá vôľa 
vyhovieť

pľuvanec  
hovor,  

hovorenie

lahké  
športové  
plavidlo  

nijaká vec
Pomôcky: 

aspekt,  
romadúr,  
damast  

Otília  
(dom.)  

Zákonník  
práce

Rastislav  
(dom.)  
značka  
irídia

nahá  
(expr.)  
značka 

molybdénu

stane sa  
divým

napodob-    
ňovateľ

robiť  
pekársku  

robotu  
(hovor.)

dokončíme 
česanie

Pieta
pohrebná služba

Pieta – pohrebná služba
Mlynské Nivy 8
02/52 63 11 81 
www.pieta.sk

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov.
~ ~ ~

14BRATISLAVSKÉ NOVINY 20/2016

WWW.BRATISLAVSKENOVINY.SK

Pod hlavnou 
stanicou majú
novú kameru
STARÉ MESTO
Mestská polícia bude môcť lep-
šie dohliadať na verejný poria-
dok v meste. Rozšírila počet
kamier, ktoré sú napojené na
mestský kamerový systém. Ešte
koncom leta  spustili kameru na
Námestí Franza Liszta. Mestskí
policajti v súčasnosti používajú
95 kamier. Všetky kamery sú
otočné, digitálne a poskytujú
obraz vo vysokom rozlíšení. Zo
všetkých sa dá v prípade potre-
by urobiť záznam. 
Kameru na Námestí Franza
Liszta nainštalovali preto, lebo
ide o prístupové miesto turistov
do Bratislavy a aj týmto spôso-
bom chcú zvyšovať ich bezpeč-
nosť. V okolí Hlavnej železničnej
stanice dochádza k zhromažďo-
vaniu viacerých neprispôsobi-
vých osôb, policajti kontrolujú
najmä dodržiavanie všeobecne
záväzného nariadenia o čistote a
poriadku a nariadenie o zákaze
požívania alkoholu na verejnosti.
V rozširovaní počtu kamier v
meste sa má pokračovať, keďže
kamerový systém zvyšuje bez-
pečnosť v uliciach Bratislavy.
Kamery pôsobia v prvom rade
preventívne. 
V prípade páchania priestupku
alebo trestného činu zase môže
operátor na miesto rýchlo
poslať hliadku. Kamerové
záznamy pomáhajú aj Policaj-
nému zboru SR pri objasňovaní
trestných činov.
Od začiatku roka fungujú tri nové
kamery za približne 17-tisíc €
(vrátane inštalačných prác).
Magistrát navrhuje aj vytvorenie
jednotného mestského kamerové-
ho systému, ktorý by zjednotil
všetky existujúce kamerové sys-
témy v Bratislave - kamerový
systém Dopravného podniku Bra-
tislava, Krajského riaditeľstva
Policajného zboru SR v Bratisla-
ve a Mestského kamerového sys-
tému mestskej polície.
V súčasnosti totiž mesto financu-
je tri oddelené kamerové systémy.
Ich využitie nie je pritom optimál-
ne vzhľadom na rôzne poslanie
koncových užívateľov. Kamero-
vý systém sa tak využíva jedno-
stranne. (lm)

Deti môžu 
športovať na
novom ihrisku 
PETRŽALKA
Futbal, hokejbal, volejbal či
hádzanú, ale aj ďalšie športy
si môžu zahrať deti a mládež
na novom multifunkčnom
ihrisku v pri Základnej škole
na Nobelovom námestí v
Petržalke. 
Okrem školákov sa môžu tešiť
aj miestni obyvatelia, ktorým
bude ihrisko k dispozícii mimo
vyučovacích hodín. Hracia plo-
cha ihriska má rozlohu 600
štvorcových metrov. (st)

BRATISLAVA
Na stretnutí pracovníkov
oddelenia Sprostredkovateľ-
ského orgánu hlavného mesta
(SO) pre Integrovaný regio-
nálny operačný program
(IROP) so zástupcami mest-
ských častí Bratislavy rozobe-
rali možností poskytnutia
pomoci pri projektoch jedno-
tlivých mestských častí.
Starostov napríklad informovali
o výzve na výstavbu a rekon-
štrukciu materských škôl, ktorá

by mala byť zverejnená už v
najbližšom čase. Zástupcov
mestských častí však zaujímali
aj výzvy týkajúce sa bezpečnej a
ekologickej dopravy, prostred-
níctvom ktorej bude možné
financovať napríklad aj výstav-
bu cyklotrás. 
Na čerpanie z programu IROP
boli v krajských mestách zria-
dené sprostredkovateľské orgá-
ny priamo v mestských úra-
doch. V prípade Bratislavy túto
úlohu plní magistráte. Jednou z

jeho hlavných činností sú tvor-
ba a aktualizácia riadiacej do-
kumentácie. Ďalej ide o prípra-
vu výziev na predkladanie pro-
jektových zámerov a žiadostí o
nenávratný finančný príspevok
a o posudzovanie projektových
zámerov a ich odborné hodno-
tenie v časti aplikácie bodova-
ných kritérií v rámci konania o
žiadosti o nenávratný finančný
príspevok/vypracovanie hodno-
tiacich správ k projektovým
zámerom. (kk)

Hlavné mesto ponúklo mestským
častiam pomoc pri projektoch

P i e t a
pohrebná služba

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov
~ ~ ~

Posledná rozlúčka v našej
obradnej miestnosti 

za 850 eur
~ ~ ~

Súčasťou balíka služieb je 
truhla, čalúnenie, obliekanie, 

úprava, smútočný obrad, 
vybavenie matriky 

a kremácia 
vrátane štandardnej urny

~ ~ ~
V obradnej miestnosti Pieta 

ponúkame bezplatne tieto služby:
�� prepožičanie štyroch 
umelých vencov už aj 

so štandardnými stuhami
�� zobrazenie fotografie 

zosnulého na LCD monitore
�� prehratie foto prezentácie 

zo života zosnulého
�� kondolenčnú listinu

~ ~ ~
Na týchto službách 
ušetríte minimálne 

240 eur
Mlynské nivy 8
02 /  5263 1181
www.pieta.sk

Novovznikajúce Malé Kras-
ňany vás pozývajú od štvrtka
20.10 do soboty 21.10. priamo
do svojho areálu. Dni otvore-
ných dverí ponúknu počas
predĺženého víkendu atrak-
tívny program a zábavu aj
pre najmenších. Tešiť sa
môžu všetci, ktorí sa zaujíma-
jú o moderné trendy v bývaní
a zdravý životný štýl.     
Svoje brány doširoka otvoria
Malé Krasňany vo štvrtok o
15.00. Počas troch dní tu môže-
te navštíviť úplne nové vzorové
byty navrhnuté profesionálny-
mi bytovými dizajnérmi.
Možno sa nimi dáte inšpirovať
pri zariaďovaní vlastného býva-
nia. Odborníci vám ochotne

poradia aj s možnosťami finan-
covania pri kúpe nehnuteľnosti. 
V piatok sa program začína už
ráno po desiatej. Pri predajnom
mieste Malých Krasňan na
Račianskej ulici si poobede
môžete dať poradiť od športov-
ca, špecialistu na výživu a
životný štýl a moderátora Mar-
tina Šmahela, s ktorým môžete
absolvovať aj špeciálny tréning
na posilnenie imunity a na
správne chudnutie.
Sobotou vás od 10.00 až do
19.00 bude svojím koncertom
sprevádzať speváčka Barbara
Weiss. K špeciálnej atmosfére
isto prispeje ochutnávka výni-
močných malokrasňanských
vín z miestnych viníc. 

PD Vinohrady vás zasvätí do
tajov tradičného vinárstva v
priamom susedstve s modernou
mestskou architektúrou. Aby
ste nedegustovali naprázdno,
chýbať nebude ani chutný
domáci guláš podľa receptu
miestneho pivničného. 
Počas troch dní vás čaká bohatý
program, ktorý si užije celá
rodina vrátane najmenších.
Kreatívne dielne pre šikovné
ruky, maľovanie na tvár a
zábavné hry s animátormi. 
Vezmite so sebou na Dni otvo-
rených dverí do Malých Kras-
ňan svojich najbližších a prog-
ram si užijete dvojnásobne. 

www.malekrasnany.sk �

Zažite Dni otvorených dverí 
v Malých Krasňanoch

V obradnej miestnosti Pieta 
ponúkame bezplatne tieto 

služby:
► prepožičanie 

štyroch umelých vencov 
už aj so štandardnými 

stuhami

► zobrazenie fotografie 
zosnulého na LCD monitore

► prehratie foto 
prezentácie zo života 

zosnulého

► kondolenčnú listinu.

Na týchto službách 
ušetríte min. 

300 eur.

~ ~ ~

Za popravu nevinného mal prísť o hlavu i sudca

Kedysi, najmä v stredo-
veku, trestali zločincov 
omnoho prísnejšie ako 
dnes, konštatuje Vladimír 
Segeš v úvode svojej 
knihy o kriminalite 
a justícii v stredo-
vekom Prešpor-
ku. Vybrali sme 
z nej niekoľko 
z a u j í m a v ý c h 
informácií o za-
obchádzaní s previ-
nilcami.
Keď sa podozrivý či obvine-
ný priznal, súdu už nič nestá-
lo v ceste vyniesť rozsudok. 
Najťažším bol trest smrti: 
spôsob popravy prešporský 
súd určoval podľa závažnosti 
spáchaného deliktu.
Súd mohol vinných páchate-
ľov aj oslobodiť. Omiloste-
nie nemuselo byť však úplné, 
zväčša sa páchateľovi udelil 
miernejší trest. Napríklad 
v roku 1478 prešporský súd 
odsúdil istého Hansa Schef-
tenbergera za falšovanie 
peňazí na smrť upálením. 
V deň popravy, v piatok po 
dni sv. Michala, čiže 2. ok-
tóbra, keď už postavili aj 
hranicu, sa radní páni na po-
slednú chvíľu dali obmäkčiť 
prosbami a Hansa omilosti-
li: neupálili ho, ale sťali. Za 
raritu možno považovať list 
Ľudovíta II. Jagelovského  
z 9. januára 1524, v ktorom 
kráľ zakazuje prešporskému 
richtárovi a mestskej rade 
trestať istú Barboru za cudzo-
ložstvo, lebo jej udelil milosť.
Mestský súd mal v hrdelných 
kauzách veľké právomoci, 
ale aj zodpovednosť. Neraz 
sa stávalo, že omilostil či 
úplne oslobodil páchateľov 
závažných trestných činov, 
dokonca aj vrahov. Ak by 
však vysvitlo, že na základe 
rozsudku mestského súdu by 
popravili nevinného šľachti-

ca, vtedy mali 
richtár a prísediaci 

sudcovia prísť o život a stra-
tiť majetok.
V Archíve mesta Bratislavy 
sa zachovali desiatky tzv. 
reverzných listín. Ide o lis-
tiny omilostených a z väze-
nia prepustených delikven-
tov. Jednou z nich je reverz  
z 25. júla 1446, v ktorom sa 
remeselnícky majster Tibold 
Pogner doznáva: „Zriekam 
sa akejkoľvek pomsty za 
svoje uväznenie v prešpor-
skom žalári, do ktorého ma 
zavreli ctihodní a múdri páni 
richtár a rada mesta Prešpor-
ka... lebo som obral o bož-
skú i duchovnú česť pannu 
z Kláštora sv. Kláry v Preš-
porku, a keďže som vinný, 
za svoj zločin, ku ktorému sa 
priznávam, by som si zaslú-
žil, aby som bol potrestaný 
na tele i na živote...“
Žalárovanie či, presnejšie, 
uväznenie, však v tomto prí-
pade nebolo trestom, išlo len 
o vyšetrovaciu väzbu. Krát-
kodobo sa mohlo nariadiť 
aj dlžníkom, kým nesplatili 
svoj dlh.
Najčastejším trestom spomí-
naným v komorných knihách 
bolo vystavenie na pranier, 
ktorý bol na Hlavnom ná-
mestí pri radnici. Išlo o stĺp, 
ku ktorému delikventa pri-
pútali, neskôr čiastočne zvý-
šené pódium so stĺpom. Od 
druhej polovice 15. storočia 

úlohu praniera plnila i kliet-
ka, ktorá ešte aj v novoveku 
stála na dnešnom Františkán-
skom námestí. Vyšľahanie 
na pranieri prútom, palicou 
či korbáčom sa považovalo 
za miernejší trest. Postihova-
li sa ním zväčša ženy, starci 
a mladiství, ako aj páchate-
lia drobných krádeží či na-
ctiutŕhači. Napríklad v roku 
1486 na pranieri vyšľahali 
istého kopáča, lebo „nadával 
na Boha a svätých“.
Zatvorenie do klady či kliet-
ky, ako aj vystavenie na pra-
nieri, pokiaľ nebolo spojené 
so zbitím, mali charakter 
zneucťujúceho trestu. Posti-
hovali sa ním rušitelia nočné-
ho pokoja, výtržníci a drobní 
zlodeji.
Prešporská právna kniha pri-
púšťala viac zmrzačujúcich 
trestov, napríklad odťatie 
ruky, no v praxi súdu sa spo-
mínajú zriedkavo. Bežným 
trestom za zlodejstvo bola 
smrť obesením na šibenici, 
ktorá stála pred Michalskou 
bránou na rozhraní dnešné-
ho Župného a Hurbanovho 
námestia. Nestála náhodou 
pred bránou a hradbami Preš-
porka, bola symbolickým, 
a zároveň nanajvýš zjavným 
posolstvom každému prichá-
dzajúcemu, že v meste má 
panovať mier a pokoj. Pred 
Michalskou bránou sa vy-
konával aj ortieľ smrti upá-
lením. Takáto poprava však 

bola v Prešporku skôr zried-
kavá, v rokoch 1490 – 1526 
na hranici upálili sedem de-
likventov.
Aj trest smrti utopením bol 
pomerne zriedkavým ortie-
ľom, ktorým sa postihovali 
spravidla ženy. V najstaršom 
prešporskom súdnom pro-
tokole sa spomína len jeden 
prípad takejto popravy, a to 
v roku 1518 v kauze zlodejky 
Barbory. Utopili ju v ramene 
Dunaja pred Rybárskou brá-
nou.
Lúpežných vrahov spravidla 
popravovali lámaním kole-
som. Aktom milosti bolo, ak 
sa lámanie začalo od hlavy, 
lebo urýchlilo smrť. Dokali-
čené telo potom vystavili na 
výstrahu na popravisku. 
Hrdelné i nehrdelné exekúcie 
v Prešporku sa v stredoveku 
i v ranom novoveku takmer 
bez výnimky vykonávali na 
verejnosti a mali mať odstra-
šujúci účinok. Boli predsta-
veniami, ktoré v ľuďoch vy-
volávali strach i hrôzu, no aj 
fascinovali. Fenomén fasci-
nácie hrôzou je však už inou 
kapitolou plnokrvného života 
stredovekej spoločnosti. (bn)
 Foto: bn, shutterstock

Spracované podľa knihy 
Vladimíra Segeša Kriminalita 

a justícia v stredovekom 
Prešporku, vydavateľstvo 

Marenčin PT (so súhlasom 
vydavateľstva)

   V žalároch Starej radnice trpeli aj ženy 
obvinené z bosoráctva.

Zlodeji a podvodníci majú 
nový cieľ, zamerali sa na 
prenajímané byty v STA-
ROM MESTE. Používajú 
viacero metód, ako sa na nich 
obohatiť. Často si najskôr 
zaobstarajú kľúče od prena-
jímaného bytu, stačí vylomiť 
schránku, kde sú odložené, 
a následne z bytu ukradnú 
cennosti, najčastejšie elek-
troniku či menšie spotrebiče. 
Alebo majú dokonca toľko 
drzosti, že po získaní kľú-
čov byt sami prenajímajú za 
odplatu  tretím osobám. „Po-
licajti taktiež zaznamenali 
v blízkosti prenajímaných 
nehnuteľností pohyb podo-
zrivých osôb, ktoré skúšajú, 
či sú tieto byty otvorené, 
resp. neuzamknuté,“ upo-
zornila policajná hovorkyňa 
Jana Šimunková. (ms)
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